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Zondag 3 september
12.00 uur
Aftrap Feestmaand
Oremusplein
zie pagina 5 en bijgevoegde flyer

Zondag 10 september
14.30 - 16.30
Ladies Tour
Zijpendaal - Sonsbeek - Burgers'Zoo
Let op! Traject afgesloten voor verkeer
zie pagina 17

Donderdag 14 september
19.00 uur
Viering/Ontmoeting in Altevelt
zie pagina 18

Donderdag 5 oktober
Rondleiding Openluchtmuseum
zie pagina 23 en bijgevoegde flyer

AgendaVan de redactie

50
jaar

1973 - 2023

   Wijkblad van Cranevelt/Alteveer

Voor u ligt een extra editie van de Craneveer. In september bestaat niet alleen 
de recreatieve vereniging 50 jaar maar ook het wijkblad. In deze editie treft u 
de gebruikelijke zaken zoals groen, wijkraad, vaste columnisten en natuurlijk 
over alle activiteiten die de recreatieve vereniging voor u in petto heeft de 
komende periode. 

Het begon met een simpel plan om een speciale editie te maken, maar 
mondde uit in een brainstormsessie, extra schrijvers en veel uren voor de 
opmaak. Maar het is gelukt. In deze special blikken we terug op hoe het 
wijkblad in 50 jaar toch behoorlijk is veranderd maar sommige zaken toch 
ook zo gewoon zijn gebleven. 

Dit is een voorwoord maar eigenlijk zouden we er eens DANKWOORD van 
willen maken. Een dankwoord aan iedereen die de afgelopen 50 jaar aan 
het wijkblad hebben meegewerkt; redactieleden, vormgevers, drukkers, 
schrijvers, fotografen, sponsoren en eenieder die we nu vergeten.

Voor deze speciale editie danken we iedereen die hier de afgelopen weken 
aan heeft mee gedacht, geschreven of op welke manier dan ook heeft 
meegewerkt. 

In deze special blikken we ook terug op artikelen en berichten die in de 
afgelopen 50 jaar eerder zijn gepubliceerd. En daarvoor danken wij in het 
bijzonder Astrid de Winther en Henk Wagenaar. Oud redactieleden die veel 
tijd hebben willen steken in deze editie. Het eerste resultaat is hier te lezen, 
maar in de komende edities komen we graag terug op 50 jaar wijkblad 
Craneveer. Als u het blad omkeert kunt u alvast 50 jaar terug in de tijd!

Veel leesplezier en tot ziens op een van de mooie activiteiten van de 
komende maand.
Op naar de volgende 50 jaar!

Namens de huidige redactie
Sandra Pluim

Samen maak je 't verschil

Wij feliciteren Craneveer

   met het 50-jarig bestaan!

De volgende Craneveer  (50-8) 
verschijnt 18 oktober

Uiterste aanlever datum voor 
kopij is 29 september

Inleveren kopij:
Mail uw kopij voor het volgende 
nummer aan: 
redactie@craneveer.nl

Wijkblad Craneveer verschijnt 
6x per jaar.

Mocht u dit blad ongewild bezorgd 
hebben gekregen laat dit dan svp 
even weten via 
bezorging@craneveer.nl. 
Dan zorgen we ervoor dat dit niet 
meer gebeurt.

Al 50 jaar 
 een begrip 
  in Alteveer!



4Van het Bestuur
van de recreatieve vereniging CRANEVEER
Vijftig jaar. Een groot deel van de 
wijkbewoners heeft die leeftijd 
nog niet bereikt. En voor degene 
die wel van voor 1973 zijn, woonde 
een groot deel toen nog niet in 
de wijk. In september van dat 
jaar werd Recreatieve Vereniging 
Craneveer opgericht met als doel 
de bevordering van het onderling 
contact tussen de bewoners van 
de wijken Alteveer en (toen nog 't) 
Cranevelt te Arnhem. De oprichters 
waren de heren Groeneweg, Van 
Gelder en Bravenboer. Samen 
met vijf algemene bestuursleden 
vormden zij het eerste bestuur. 
Wat leuk is om te melden, is dat 
Bas Groeneweg* nog steeds 
woonachtig is in de wijk en tot 
voor enkele jaren geleden nog 
actief was bij de toenmalige 
bridgeclub van Craneveer. 
Vanaf de start werd er in ieder 
geval damesgym gegeven. Er is 
namelijk één dame die inmiddels 
ook al vijftig jaar lid is van de 
damesgym en nog steeds meedoet 
op de maandagavond. Wat een 
mijlpaal. In de loop der jaren zijn er 
sporten en activiteiten bijgekomen 

en weer verdwenen. De tijdsgeest 
en behoeften zijn natuurlijk ook 
veranderd in al die jaren. 
Een paar jaar geleden was er een 
reünie van de soos van vroeger. 
Mooi hoor, om die verhalen van 
toen te horen.

Na de eerste bestuursleden en 
leden zijn er velen gevolgd. 
Idealiter is er een rooster van 
aftreden en zijn er ook voldoende 
geïnteresseerden om het stokje 
dan over te nemen. Daar is het 
niet helemaal goed gegaan bij 
de recreatieve vereniging, want 
ons langst zittende bestuurslid – 
Marjan van Roon – zit inmiddels 
ruim 30 jaar in het bestuur. 
Het fijne is dat zij ontzettend 
veel weet over het verleden 
en het reilen en zeilen van de 
vereniging. Maar ook aan dat 
lange bestuurslidmaatschap gaat 
een keer een einde komen. Het 
zou mooi zijn als er wijkbewoners 
zijn die - geïnspireerd door 
de feestelijke activiteiten in 
september - zich enige tijd aan de 
RV Craneveer willen verbinden en 

zo geen geschiedenis, maar juist 
toekomst willen schrijven.

Geschiedenis schrijven is de 
laatste jaren wel gedaan, in 
letterlijke zin. ‘Alteveer en ’t 
Cranevelt in Arnhem, Wonen 
tussen poorten en parken’ is 
de titel van het historisch boek 
dat ieder huishouden in de wijk 
krijgt. 
Een prachtig boek om door 
te bladeren, door te lezen en 
te bewaren. Wat zitten daar 
ongelofelijk veel uren in. 

De hele jubileumboek-commissie 
die bijgedragen heeft aan de 
totstandkoming: heel hartelijk 
dank! Uiteraard gaan we daar 
nog op een ander moment bij stil 
staan, maar het mag hier zeker niet 
onvermeld blijven. 

Datzelfde geldt voor de 
feestcommissie en iedereen die 
daaromheen betrokken is bij de 
komende activiteiten, maar ook 
voor de vele bijdragen in financiële 
zin die wij mochten ontvangen 
voor het jubileum. 

Vijftig jaar, een halve eeuw. 
Een maatschappij die op vele 
terreinen veranderd is in die tijd. 
Sociale cohesie en maatschap-
pelijke waarden die anders zijn, 
individualisering en globalisering. 
Om nog maar te zwijgen over 
alle crisissen die er zijn en zijn 
geweest. Maar veel is ook hetzelfde 
gebleven: het gevoel deel uit te 
willen maken van een groep, in 
welke vorm dan ook bezig zijn met 
sport en beweging, graag samen 
iets willen doen met anderen. 
En laat dat nu net zijn waar de 
recreatieve vereniging Craneveer 
zich al vijftig jaar op richt en zich 
ook graag - samen met u/jullie - 
op wil blijven richten. Telkens weer 
een beetje anders, maar vanuit 
eenzelfde basisgedachte: het 
bevorderen van onderling contact.

Doen jullie mee? In ieder geval 
heel graag tot ziens bij één of meer 
van onze activiteiten. 
Op de bladzijde hiernaast ziet 
u een uitgebreid programma-
overzicht van de feestmaand.

Sylvia Kortenraij
Voorzitter 

*lees ook zijn artikel in het 'historische 
deel' van deze Craneveer.
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In september 2023 verjaart 
de Recreatieve Vereniging 
Craneveer. Zij wordt 50!
Het feest comité heeft voor elk 
weekend in september (het zijn 
er vijf) een activiteit gepland 
voor jong en oud.

Het programma:
Zondag 3 september 
van 12.00 -17.00 uur is de aftrap 
op het Oremusplein voor iedereen 
uit de wijk. 
Een brunch met heerlijke 
versnaperingen gemaakt door 
u. De bedoeling is dus dat u iets 
meebrengt naar de brunch en 
dat met anderen deelt. Craneveer 
zorgt voor de drankjes erbij.
Een (historische) wijktour met 
“Hop-on-hop-off” in historische 
(leger)voertuigen met op markante 
punten vertellers en een likeurtje. 
Theater sport; een groep 
enthousiaste amateur toneel-
spelers met geïmproviseerde 
optredens. 
Muzikale omlijsting met life 
muziek. Wijkgenote/harpiste 
Janneke Rutten geeft hierbij acte 
de presence, samen met collega 
harpisten.
Om 13.30 uur de uitreiking van 
het eerste exemplaar van een 
historisch boek over onze wijk 
aan wijkwethouder Nermina 
Kundic. Aansluitend krijgen alle 
bezoekers die woonachtig zijn 
binnen onze wijken deze middag 
dit boek gratis overhandigd na 
inlevering van de bon uit de flyer 
die u bij deze Craneveer heeft 
ontvangen. Schikt het u niet 
om het boek deze middag op te 
halen dan kan dat nog tijdens alle 
onderstaande activiteiten.

Zaterdag 9 september 
is de middag gereserveerd 
voor de kinderen van 4-12 jaar, 

de basisschool leeftijd. Een 
spetterende middag met diverse 
gezellige en spannende sport- en 
spelactiviteiten rondom Joop en 
het scoutingterrein. 
De organisatie wordt verzorgd 
door Scouting Anne de Guigné.
Met drankjes, hapjes, maaltijd en 
kampvuur(vertellingen).
Aanmelden verplicht. Dat mag 
via de QR-code op de flyer of in 
persoon bij Flow Bloemisten.
Er kunnen maximaal 80 kinderen 
uit de wijk deelnemen en vol=vol 
dus meld je snel aan!
Ouders en grootouders zijn 
natuurlijk welkom om aan te 
moedigen.

Zaterdag 16 september 
een SPORTIEVE MIDDAG VOOR 
HET HELE GEZIN. Op sportpark 
Craneveer worden diverse clinics  
gegeven door trainers van de 
sportclubs. U kunt hierbij als 
deelnemer of als toeschouwer 
aanwezig zijn.
Aanmelden is zeer gewenst 
(zie flyer) zodat we het aantal 
sportactiviteiten kunnen 
afstemmen op het aantal 
deelnemers maar er is vrije 
toegang voor een ieder.

De volgende clinics worden 
voorbereid: padèl, tennis, 
crossfietsen, zelfverdediging, yoga, 
bootcamp, beachvolleybal, skaten. 
Kijk in de flyer voor de definitieve 
sporten.

Zondagmiddag 24 september 
een “volwassen programma” voor 
volwassenen met interessante 
historische lezingen in het 

oratorium van het NOM. 
Herman Heskamp (Het ontstaan 
van de zuidelijke Veluwezoom) en 
Jan van Hooff (Bijna 80 jaar 
geleden aan de Schelmseweg) 
nemen u mee in de geschiedenis, 
zowel vele eeuwen terug als meer 
recent.
De titels en een korte inhoud vindt 
u in de flyer. Toegang gratis maar 
aanmelden verplicht.
Er zal deze middag in het NOM 
ook een rondwandeling voor de 
jeugd plaatsvinden met als thema 
de evacuatie van 1944 toen 
600 Arnhemmers in het museum 
“woonden”. De kinderen worden 
meegenomen naar plekken waar 
je als museumbezoeker normaal 
niet komt. Zeer indrukwekkend. 
Deelname is beperkt dus meld je 
(kind) snel aan via de flyer.

Vrijdagavond 29 september 
start het Buurtfeest-weekend met 
een kinderdisco.

Zaterdag 30 september volgt 
de knallende afsluiting van 
feestmaand september met een 
ouderwets buurtfeest op het 
Beethovenplein. We starten in de 
middag weer met  een traditionele  
zeepkistenrace en vele spetterende 
activiteiten voor jong en oud. 
In de avond is er live muziek 
en natuurlijk eten en drinken 
zoals u gewend bent van vorige 
Buurtfeesten! Ofwel een hapje, een 
drankje en een dansje.

Meer informatie vindt u in de flyer.

Namens het bestuur,
Cindy, Frank, Huibert en Louis.

September 2023 feestmaand Craneveer!  5
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Vereniging (en wijkblad) Craneveer, 
al 50 jaar een begrip in onze 
prachtige, rustige en groene wijk, 
omzoomd door mooie attractieve 
parken. Hier is het fijn wonen en dat 
houden we graag in stand. Ik sprak 
met Marlous Kok, Wil Smits en Frank 
Spaen, resp. voormalige voorzitters 
en penningmeester van de Wijkraad 
over het ontstaan van de Wijkraad 
en hun ervaringen.

Nog voor het bestaan van de Wijkraad 
was de actiebereidheid onder 
wijkbewoners erg groot. Eind jaren 
’80 / begin ’90 bestond er al een 
bewonersoverleg:  ‘Bewonerscomité 
’t Cranevelt’ . Het hield zich onder 
andere bezig met verkeershinder 
rondom Burgers’ Zoo en de route van 
buslijn 3.  
Bij de gemeente ontstond het  
voornemen om de prostitutie in 
de stad meer te reguleren door 
een tippelzone toe te staan langs 
Moscowa. Ook wilde men de bomen 
langs de Cattepoelseweg kappen 
vanwege de aanleg van een trolleylijn. 
Een lastige keuze tussen ‘groen’ 
vervoer of een groene laan.

Omdat er behoefte was om 
tegengewicht te bieden aan de 
gemeente is het idee van een Wijkraad 
ontstaan. In juni 1993 werden 
onderwerpen benoemd, werkgroepen 
en een bestuur gevormd. In december 
1993 was de Stichting Wijkraad 
Alteveer / ’t Cranevelt een feit. Met een 
7-koppig bestuur:

 Jaap Gerwig, voorzitter. Destijds 
woonachtig op de Diepenbrocklaan 
70 (overleden in 2008);

 Ellen Rinkel-Poller, secretaris. 
Destijds woonachtig op de Wolflaan 4 
(overleden in 2009);

 Frank Spaen, penningmeester. 
Nog steeds woonachtig op de 
Sweelincklaan en o.a. nog actief in 

theaterstukken van Strongbox;

Claartje Sneller-Bergmans, lid. 
Destijds woonachtig aan de Helena 
Coetsstraat 19. Verliet in 1994 het 
bestuur i.v.m. verhuizing naar een 
andere stad;

Carel Otten, lid. Destijds woonachtig 
aan de Cattepoelseweg en is tot aan 
zijn overlijden in 2018 actief geweest 
in de werkgroep Rijnstate;

Otto ten Zeldam, lid. Destijds 
woonachtig in de Boccherinistraat 10 
(overleden in 2009);

Hendrik Hamminga, lid. Destijds 
woonachtig op de Sweelincklaan 
(overleden in 1999).

“De stichting stelt zich ten doel: 
het behartigen van de belangen 
van de wijk Alteveer /’t Cranevelt 
en haar bewoners; daarbij staat de 
bevordering van woon- en leefklimaat 
centraal.”
Tot op de dag van vandaag nog steeds 
onze drijfveer.

De Wijkraad begon voortvarend. 
Al vrij snel kwam het onderwerp 
"toekomstmogelijkheden 
Oremusplein" op de agenda. Het 
plan om het Oremusplein vergaand 
te herstructureren werd massaal 
weggestemd door bewoners. 
Er ontstond een conflict in het bestuur 
dat uitmondde in het vertrek van 
bestuursleden onder wie Frank Spaen. 
Frank zegt daarover: “Ik was van 
mening dat de Wijkraad niet opgericht 
was om als ontwikkelaar op te treden. 
Het merendeel van het bestuur was 
die mening wel toegedaan. Ik ben 
daarom al vrij snel uit het bestuur 
gestapt.”  Over het plan Oremusplein is 
nooit meer iets geschreven.

In mei 1999 stond er in het Wijkblad 
een oproep van de Wijkraad voor 
nieuwe bestuursleden. Rob van Asselt 
was toen voorzitter totdat Marlous Kok 

in maart 2001 de voorzittershamer 
overnam en de Wijkraad nieuw leven 
inblies. "Want wie bedenkt het om de 
Cattepoelseweg tussen Burgers’ Zoo 
en het NOM te overkappen door het 
bouwen van een grote parkeergarage 
voor het Gelredome?”, aldus Marlous. 
Het betekende aantasting van de 
natuur door de kap van vele bomen 
en extra verkeersbewegingen in de 
wijk vanwege pendelbussen van 
en naar het Gelredome. Bovendien 
was bebouwing ten noorden van de 
Schelmseweg niet toegestaan. “Om 
een lang verhaal kort te maken: ik ben 
er trots op dat door felle tegenstand 
vanuit de Wijkraad het Transferium er 
niet is gekomen.”

Wil Smits nam in 2004 de voorzittersrol 
over. “Ik ben in 2001 door Marlous 
bij de Wijkraad gekomen vanwege 
mijn betrokkenheid bij de bouw 
van Rijnstate. Uiteindelijk hebben 
we geprocedeerd tot aan de Raad 
van State die ons in het gelijk stelde. 
Vervolgens ontstond er op voorspraak 
van de toenmalig verantwoordelijke 
wethouder een convenant waarin 
afspraken werden gemaakt tussen 
Rijnstate, direct aanwonenden en 
deWijkraad.” 
Dit convenant wordt periodiek 
geactualiseerd en de basale afspraken 
van toen bestaan tot op de dag van 
vandaag nog steeds.

In 2012 nam ik de voorzittershamer 
van Wil over, in de tijd dat 
"bewonersparticipatie" belangrijk 
werd.  Ontwikkelaars mochten 
geen plannen meer indienen bij de 
gemeente zonder draagvlak uit de 
buurt. Sindsdien worden we niet vaak 
meer verrast door nieuwe initiatieven. 
We overleggen maandelijks met 
een vertegenwoordiger van de 
gemeente over toekomstige 
ontwikkelingen maar ook over beheer- 
en onderhoudsaspecten. We zijn 
stakeholder en worden niet meer als 
‘zeikerds’ gezien. 

In de afgelopen 10 jaar heb ik wel de individualisering 
zien toenemen. Waar Marlous, Wil en ik vanuit eigen 
belang in de Wijkraad belandden en vervolgens voor 
het algemeen belang streden, zien we steeds minder 
mensen die opstaan om zich in te spannen voor 
wijkbelangen en wijkactiviteiten. 
Totdat er sprake is van het "NIMBY-principe’":  komt 
het te dichtbij (Not In My Back Yard), dan neemt de 
actiebereidheid toe. Dat gaat ongetwijfeld gebeuren 
als er een parkeerregime komt en bij het vervolg van de 
ontwikkeling van de scholenlocatie. Kortom: er is nog 
genoeg te doen.

Een tippelzone langs 
Moscowa?

VAN DE WIJKRAAD

En misschien moeten we als Wijkraad maar weer eens een 
steen in het water gooien. Want: had u dit stuk gelezen als 
de titel anders was geweest?

Rest mij om namens de Wijkraad het bestuur van de 
Recreatieve Vereniging Craneveer en de Redactie van 
Wijkblad Craneveer van harte te feliciteren met het 50- jarig 
bestaan! 

Maurice Lankheet - voorzitter Wijkraad 

In de vorige Craneveer stond het artikel “Weet jij waar de 
dichtstbijzijnde AED hangt in onze wijk?”.
Naast de ter redactie bekende plaatsen (Rode Kruis en Stay 
Okay) vroegen we om eventuele andere locaties. Van diverse 
kanten kwam hierop de melding (waarvoor veel dank!) dat 
ook bij VDZ een AED hangt.

Op de site van VDZ is het volgende te lezen:
Bij het clubhuis hangt een AED. Rechts van de ingang op de 
buitenmuur. We streven ernaar dat bij alle verenigingsactiviteiten 
een gediplomeerd EHBO-er aanwezig is. Dat kunnen ook spelers, 
trainers, coaches, leiders of andere vrijwilligers zijn. Heb je een 
EHBO-diploma, geef dit dan door aan het verenigingsbureau. 
Verder zijn we onder de noemer ‘VDZ veilig’ bezig om de 
bedrijfshulpverlening (BHV) op het sportpark op een hoger plan 
te brengen. 

Samenvattend zijn er op de volgende locaties toegankelijke AED’s 
te vinden:
 Rode Kruisgebouw: Cattepoelseweg
 Stay Okay: Diepenbrocklaan
 VDZ: Sportpark Cranevelt rechts naast het clubhuis.

Verder beschikken zowel Burgers’ Zoo als het Openluchtmuseum 
over meerdere AED’s, maar deze hangen achter de 
toegangspoorten en zijn dus niet buiten openingstijden 
bereikbaar. Uiteraard beschikt ook Ziekenhuis Rijnstate over AED’s, 
maar of deze ook publiek toegankelijk zijn kon het ziekenhuis niet 
bevestigen.

Bronnen: Oude Craneveers en artikel uit het jubileumboek Wonen tussen poorten en parken.

AED's in onze wijk
(aanvulling) 
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Het Oremusplein is het verbindende 
plein tussen de wijken Alteveer 
en ‘t Cranevelt. En ook al wordt 
het plein inmiddels hier en daar 
gerenoveerd, hier staat een 
karakteristiek pand dat decennia 
lang een ontmoetingspunt was; 
Foto Cranevelt van Ronald Verhoeff. 
Wie kent hem niet?

Ronald kwam in 
1967, 56 jaar geleden, in de zaak. De 
winkel begon in oktober 1964 als ‘Foto 
Kramer’. Zijn  oom en tante hadden 
destijds in Arnhem de grote fotozaak 
Foto Kramer. Daar heeft hij van zijn 
tante het ‘donkere kamer-werk’ 
geleerd en de liefde voor de fotografie 
opgedaan. Toen op het Oremusplein 
in oktober 1964 het pand van 150 m2 

werd opgeleverd als nieuwbouw en 
door de familie werd gekocht, kwam 
hij als neefje vanaf 1967 in de zaak 
mee te werken.
In 1982 kreeg hij de kans om het 
pand over te nemen, en werd 
het  Foto Cranevelt. Tot 2018, toen 
hij met pensioen ging, is Ronald 
een BC (Bekende Craneveerder) 
geweest. Al die jaren bouwde hij 
een netwerk op met bewoners en 
de sportverenigingen VDZ en de 
Groene Kamer. Als ondernemer in de 
wijk met een hart voor sport droeg 
hij bij aan de opbouw van het rijke 
verenigingsleven in de wijk. 

Een interview met Ronald Verhoeff, 
eigenaar van Foto Cranevelt.
Ronald zit vol met verhalen en is 
nog steeds betrokken bij onze wijk. 
Hij vertelt over de winkeliers van de 

winkeliersvereniging bijvoorbeeld, 
waar hij de penningmeester van 
was. Hij was erbij toen ons wijkblad 
ontstond, herinnert zich de eerste 
gestencilde blaadjes nog. Hij heeft 
ook het 25-jarig jubileum van de wijk 
meegevierd in 1998. Wat een feest! 
Met muziek en grappige acts werd het 
gevierd. 

Legio mensen kennen zijn zaak 
onder andere als uitgiftepunt voor 
de deelname aan het eieren zoeken 
met palmpasen. De eerste keer weet 
hij nog goed. Bakker Jan Bieneman 
kookte 400-500 eieren. Deze werden 
genummerd en verstopt. 
Alle kinderen mochten 3 gekookte 
eieren zoeken en goed bewaren. 
Als alle eieren gevonden waren, 
ging Ko Wiggers van de rijwielzaak 
op een aanhangwagen staan en als 
een bingo-quizmaster verschillende 
nummers noemen. Degenen met de 
juiste nummers kregen een prijsje. 

Eigenlijk was er altijd wel voor 
iedereen een prijsje. Daar zorgde 
winkeliersvereniging ‘Oremusplein 
Galerij’ wel voor, die de organisatie 
voor de honderden kinderen deed. 
De ouders konden andere spellen 
doen: raden wat het gewicht of de 
leeftijd was van alle ondernemers 
bijvoorbeeld. En de winnaar daarvan 
ontving een slagroomtaart van de 
bakker.

Ik ken Ronald als een vitale en 
sportieve man. Hij kende iedereen 
die in de zaak kwam en had de regie 
stevig in handen. Tot 2x toe heeft hij 
eigenhandig een overvaller de zaak 
uitgewerkt. Hij is niet bang. Zijn sport 
was tennis maar vooral schermen. 
Dat gaf hem de kracht en trefzeker-
heid om zonder schroom een 
onverlaat de deur uit te zetten. 
Zo doe je dat: met optimisme, een 
open blik en flink wat daadkracht! 

door Cindy Steegs

AMUSEDAG 
in het  Dominicanenklooster te Huissen
Op zaterdag 23 september zal - van 10.00 tot 16.00 uur- 

een Amusedag worden gehouden, 
waarbij- zowel ’s morgens als ’s middags - 

workshops worden gegeven door docenten van het EMI. 

U kunt zich bij binnenkomst inschrijven. 
Voor deze dag vragen wij u als bijdrage een 'Jubileumbedrag' 

van € 25.00. 
Als u deze mooie en inspirerende dag wilt bijwonen mail dan 

naar dankahusken.emi@gmail.com

Locatie: St. Dominicanenklooster Huissen
Stadsdam 1, 6851 AH Huissen 

Vakopleiding EMI - Studio Danka Husken
Meyrooslaan 37, 6815 BV Arnhem
Telefoon: 026 44 60 002 | 06 49840738

Lesrooster per september 2023

Sweelincklaan 22 - 6815 BH Arnhem
Aanmelden of voor meer informatie:
cindy@YogaLibra.nl  www.yogalibra.nl

Yoga Libra biedt een gevarieerd programma aan 
kwalitatief hoogwaardige yoga lessen en meditatie, 

waarbij persoonlijke aandacht voorop staat. 
Daarnaast wordt op afspraak privé yoga, yoga-coaching 

en massage aangeboden.

Al 8 jaar e
en

   begrip in
 

        Cranev
eer... 

Craneveer van Harte proficiat!

    DAG          T IJD             BEZ IGHEID

 zaterdag           09.00 - 10.15   Yin Yang yoga

 zondag              20.00 - 21.15   Yin yoga

 maandag          08.15 - 09.30   Kundalini yoga
               10.00 - 11.00   Rustige flow yoga
               11.30 - 12.45   Ultra zachte yoga
               13.30 - 14.15   Stoelyoga
               19.45 - 21.00   Yin Yang Pilates yoga
   
 dinsdag             07.00 - 08.00   Early Birdles
               09.00 - 10.15   Dru yoga
               19.45 - 21.00   Yin yoga
  
 woensdag        07.00 - 08.00   Early Birdles
               08.30 - 09.30   Rustige flow yoga
               10.00 - 11.15   Hatha flow yoga
               19.45 - 21.00   Yin Yang/mannen yoga
 
 donderdag       08.45 - 10.00   Kundalini yoga
               10.30 - 11.45   zachte yoga
               20.00 - 21.15   Yin yoga 
 

 vrijdag               07.00 - 08.00   Early Birdles

         

Ronald Verhoeff... 
        Wie kent hem niet?

50
jaar

1973 - 2023

   Wijkblad van Cranevelt/Alteveer

 

 
       

Onderhoud & Renovatiebedrijf 

D. Houwer 

feliciteert Wijkblad Craneveer 

met het 50-jarig jubileum! 
 

 

www.houweronderhoud.nl 
Lisztstraat 13-2, Arnhem, Tel. 06-51 285 283 

info@houweronderhoud.nl   
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Onderhoud & Renovatiebedrijf
D.Houwer

feliciteert Wijkblad Craneveer
met het 50-jarig jubileum!

 

 
       

Onderhoud & Renovatiebedrijf 

D. Houwer 

feliciteert Wijkblad Craneveer 

met het 50-jarig jubileum! 
 

 

www.houweronderhoud.nl 
Lisztstraat 13-2, Arnhem, Tel. 06-51 285 283 

info@houweronderhoud.nl   

Wij feliciteren Craneveer met het 50-jarig jubileum!
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5 vragen en antwoorden voor een 
fijne en milieuvriendelijke tuin.
Water is overal, in je huis, in je 
buurt, maar ook in je tuin. In de 
openbare ruimte doen waterschap 
en gemeente hun uiterste best 
om al het water in goede banen te 
leiden. Maar jij kunt ook je steentje 
bijdragen. Je tuin wordt er nog fijner 
van ook. Wat weet jij van het water 
in je tuin?

1. Vang jij je regenwater op in 
je tuin?
Regenwater kun je op veel manieren 
opvangen. De meest eenvoudige 
manier is een regenton. Water komt in 
Nederland vaak letterlijk uit de lucht 
vallen, gratis en voor niks. Je kunt 
regenwater opvangen en het later, in 
drogere perioden, gebruiken om de 
planten water te geven.
Opvangen kan op veel verschillende 
manieren. De meest eenvoudige; 
een regenton! Plaats de regenton in 
de schaduw om het water zo helder 
en fris mogelijk te houden. Een 
deksel op de ton zorgt ervoor dat er 
geen muggen in je ton gaan zitten. 
Ook je kamerplanten zullen blij zijn 
met het regenwater. Regenwater is 
namelijk veel beter voor planten dan 
kraanwater, onder andere omdat het 
minder kalk en mineralen bevat.

2. Is een groene tuin meer 
werk?
Nee dat hoeft niet, een groene tuin 
kan ook onderhoudsarm zijn. Vanwege 
het gemak in onderhoud kiezen we 
vaak voor tuintegels. Dan heb je er 
geen omkijken naar, toch?! Fout! 

Groene aanslag, mos, onkruid tussen 
de tegels. Je handen moeten toch 
uit de mouwen. Of een groene tuin 
meer of minder tijdrovend is, hangt 
vooral af van hoe je je tuin inricht. 
Dichte beplanting met gebruik van 
bodembedekkers en robuuste planten 
voorkomen dat je elk weekend op de 
kop in de tuin staat! 
Wist je dat regenwater in een groene 
tuin sneller in de grond kan trekken 
en dat een groene tuin op hete dagen 
ook aanzienlijk koeler is?

3. Heeft een groene tuin meer 
water nodig?
Nee, meer groen zorgt er niet 
automatisch voor dat je vaker water 
moet geven of sproeien. 
De hoeveelheid water die een plant 
nodig heeft hangt sterk af van de 
soort. Zo bestaan er bijvoorbeeld 
planten die je bijna nooit water 
hoeft te geven. Denk je nu ook gelijk 
aan een cactus? Niet nodig, kies 
bijvoorbeeld voor planten met diepere 
wortels, die zijn er ook met prachtige 
bloemen.
 
Wist je dat je het gazon beter 1 keer 
lang kan sproeien dan heel vaak heel 
kort? Door vaak en kort te sproeien 
‘verwen’ je het gras en wordt het niet 
gestimuleerd om langere wortels aan 
te maken.

4. Is een groene tuin nu echt 
veel koeler?
Jazeker! Een groene tuin is een 
koelere tuin. Je hebt het vast wel 
eens gevoeld, als je op een warme 
zomerdag de stad uit fietst lijkt het 

alsof het ineens veel koeler wordt. Dat 
lijkt niet zo, dat is zo! 
In een omgeving met veel asfalt, 
stenen en beton kan de warmte niet 
weg en loopt de temperatuur op. 
Zo kan het op hete dagen tot wel 10 
graden warmer zijn in stad of dorp dan 
in landelijk gebied. Dat geldt ook voor 
je tuin. Door minder tegels en meer 
groen in je tuin wordt je tuin echt 
koeler! 
Bijkomend voordeel, bij een (sub)
tropische plensbui kan het water ook 
nog sneller weg.

5. Hoe maak je van je 
tegeltuin een egeltuin?
Bestrating voorkomt dat regenwater 
snel in de grond kan trekken. Zeker bij 
hevige regenbuien blijven er plassen 
water staan op dat ene stukje verzakt 
terras. Of nog erger, het stroomt zo 
je huis in. Door een groot deel van je 
tuin (liefst meer dan de helft) tegelvrij 
te houden kan het water beter in de 
grond zakken richting het grondwater 
en kunnen terrassen en paadjes vrij 
afstromen. Zo beperk je wateroverlast 
in je tuin. Wil je aan de slag met 
tegelwippen? Kijk dan eens op 
www.arnhemklimaatbestendig.nl/
nk-tegelwippen/ voor de 
mogelijkheid om de gewipte tegels 
gratis te laten ophalen door de 
'Tegelophaalservice'. 
(Zie ook artikel op pagina 18).

bron: Waterschap Rijn en IJssel

“Kijk mam, we hebben een 
keverterrarium gemaakt!” Trots 
stapt mijn 5-jarige dochter de 
keukendeur binnen, terwijl 
haar vriendje de plastic bak met 
bladeren en kevers omhooghoudt 
zodat ik het kan zien. “Mogen 
we nu frambozen plukken om 
ijsjes te maken?” De kinderen 
vermaken zich goed in onze tuin. 
Er is een glijbaantje langs het 
verhoogde stuk tuin achterin, 
een zandbak in de vloer van de 
veranda, een waterbaan, stoepkrijt 
en bellenblaas, maar het liefst 
bedenken ze hun eigen spel. Zoals 
een speurtocht waarbij ze zoeken 
naar alle kleuren, naar verschillende 
bladeren of beestjes en nu dus een 
keverterrarium.  

Een kleine 5 jaar geleden ruilden we 
onze kleine stadstuin in hartje Utrecht 
om voor een veel grotere diepe tuin 
aan de Cattepoelseweg. Die ruimte 
gaf ook de gelegenheid om ons meer 
te verdiepen in de wereld van het 
groen. Door een cursus over bomen 
herkenden we de ziekte ‘bacterievuur’ 
bij de Lijsterbes achterin de tuin. 
Die hebben we helaas moeten 
weghalen, maar de houtsnippers 
hebben we goed kunnen gebruiken 
ter bescherming van de rest van 
de tuin tegen uitdroging. Met de 
overgebleven stammetjes hebben we 
een border gemaakt en veel insecten 
hebben daar inmiddels hun intrek 
genomen. 

In 2021 -op de geboortedag van 
onze zoon- startte de tuincursus 
waarvoor ik me had ingeschreven. 
In de cursusweken die volgden 
kreeg ik de gelegenheid om een 
tuinplan te maken, inclusief ontwerp 
en beplantingsplan. Tijdens mijn 
zwangerschapsverlof hadden we mooi 
de tijd om dit plan voor een groenere 
tuin in de praktijk te brengen.

Nu twee jaar later merken we dat 
er veel meer insecten rondvliegen 

in onze tuin. We vonden ook al een 
kleine watersalamander en padden. 
Op hete zomerdagen is het veel fijner 
om in de tuin te zijn. De temperatuur 
is aangenamer nu onze tuin groener 
is. Op thuiswerkdagen lunchen we het 
liefst buiten en plukken we gezonde 
tussendoortjes zoals blauwe bessen, 
aalbessen, frambozen en aardbeien. 
Munt uit de tuin geeft ons water een 
subtiel smaakje en ’s avonds plukken 
we vaak iets als komkommer, tomaten 
of bloemen voor in de salade. 

Ons idee om de tuin verder te 
vergroenen kwam voort uit 
zorgen die we soms hebben over 
klimaatverandering en wat daarbij 
komt kijken: meer droogte, meer 
hevige regenval en tegelijkertijd de 
afname van biodiversiteit. Dit thema is 
lastig, omdat het zo groot is; het gaat 
over opwarming van de hele wereld 
en ook de oorzaken zijn wereldwijd. 
In coronatijd werd onze wereld klein 
en daar hebben we bewust gebruik 
van gemaakt door te kijken wat we 
allemaal zelf thuis kunnen doen. Als je 
de middelen hebt, kun je natuurlijk je 
huis isoleren, zonnepanelen plaatsen, 
op andere manieren je energiegebruik 
reduceren. Maar op het klimaat en 
biodiversiteit lijk je weinig effect te 
hebben. Toch is er wel degelijk iets 
wat je kunt doen: klimaattuinieren. 
Het is een kleine bijdrage, maar je 
merkt thuis direct het effect in je tuin 

en het levert een positieve bijdrage 
aan het klimaat. Door onze tuinen 
bijvoorbeeld anders in te richten met 
minder verharding en meer groen, 
warmt de aarde (en je tuin) minder op 
(want tegels worden snel heet in de 
zon). Je huisdier kan dan ook lekker 
in de tuin zijn zonder dat zijn pootjes 
verbranden. Bijkomend voordeel is dat 
het water goed de grond inzakt (tegels 
laten moeilijk water door). Ook kun je 
zorgen voor natuurlijke schaduw in 
je tuin in plaats van een parasol (een 
boom vervangt een aantal airco’s). 
Of je kunt de bodem behoeden voor 
uitdroging door er bijvoorbeeld 
houtsnippers, het gemaaide gras of 
snoeiresten(mulch) op aan te brengen. 
Zo zorg je voor meer sponswerking 
in de bodem en hebben de planten 
ook direct nieuwe voedingsstoffen. 
Er zijn nog veel meer dingen die je 
kunt doen, met minimale inspanning. 
En als meerdere buurtbewoners dat 
doen, is er snel winst. Niet alleen voor 
ons, maar ook voor onze dierlijke 
buurtbewoners. 

Als vrijwillig tuinconsulent deel 
ik graag informatie en kennis 
over klimaattuinieren en denk ik mee 
over een meer natuurlijk tuinplan 
(gratis). Aan de slag gaan in je tuin 
is laagdrempelig en je kunt er zelf 
letterlijk de vruchten van plukken! 
Heb je interesse? Neem dan contact 
met me op via het contactformulier op 
www.duurzaamcraneveer.nl 

Craneveer
duurzaamC CIS JOUW TUIN 

‘WATERPROOF’?
KLIMAATTUINIEREN 
met Shelitha van Hunen COLUMN
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         Je huis is je thuis!

� Amsterdamseweg 124 

� 6814 GH Arnhem 

� telefoon 026 - 351 92 00

� www.petradekleermaeker.nl

� info@petradekleermaeker.nl

v e r k o o p  

a a n k o o p  

v e r h u u r

t a x a t i e s  

h y p o t h e k e n 

v e r z e k e r i n g e n

Wij feliciteren Vereniging 
en Wijkblad Craneveer 
met het 50-jarig jubileum!

In de 7 straatjes van Arnhem
Kerkstraat 41a

www.servies.nl

Proficiat Craneveer 
        met het 50-jarig Jubileum!

Zelf zijn we ook al weer

27 jaar in de wijk!

PLNB studio feliciteert vereniging en wijkblad Craneveer met het 50-jarig jubileum!

s t u d i o

PLANBSTUDIO.NL - CONTACT @ PLANBSTUDIO.NL - DIEPENBROCKLAAN 58 - 6815 AK ARNHEM - +31(0)620985523

Samen jouw ultieme woning ontwerpen? 
Kijk wat we van plan zijn op 

planbstudio.nl. 

@planbstudio_nl

volg ons!

het bureau voor moderne architectuur, interieur en landschap

Blad1

Pagina 1

Craneveer

Gefeliciteerd met een bruisend wijkblad!

      Kom Tacoyo

      2X

      GRATIS

     uitproberen

Tacoyo:
Een bruisende sport 

in een bruisende wijk!

 en ontspanning in een 

 training op muziek, voor 

 iedereen!

   Informatie / aanmelden:

   info@tacoyoarnhem.nl   06-20093737

  www.tacoyoarnhem.nl

 Tacoyo: Conditie, kracht




ZOMER ACTIE
COMPLEET BANKSTEL (STOF) REINIGEN

€25,- KORTING !!
(actie loopt to 30 september)

OREMUSPLEIN 3 - 6815 DN ARNHEM - 026 - 44 51 261
WWW.WASTOWASSERETTEARNHEM.NL

SERVICE AAN HUIS

Wi j  fe l i c i t e ren  w i j k -W i j  fe l i c i t e ren  w i j k -
b lad  Craneveer  met  he t b lad  C raneveer  met  he t 

50- ja r i g  bes taan !50- ja r i g  bes taan !

Naamloos-4.indd   1Naamloos-4.indd   1 27-7-2023   10:42:2427-7-2023   10:42:24
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Kapsalon Mohair bestaat nu 24 jaar 
op het Oremusplein. 
Ik sprak eigenaresse Monique Span-
van Onna in 2019 voor een interview 
in dit blad vanwege het 20 jarige 
bestaan en nu vanwege het stoppen 
met de kapsalon.  
 
Monique werkt al bijna 37 jaar in de 
kapperszaak aan het Oremusplein. 
‘Toen ik 15 jaar was kwam ik van 
school en koos ik de kappersschool. 
Ik had een stage adres nodig voor de 
BBL-kappersopleiding. Toen ben ik hier 
terecht gekomen voor drie jaar stage. 
Het heette toen nog Salon Michér. 
Ik had het erg naar mijn zin in de 
kapsalon en ook de kappersopleiding 
vond ik leuk. Toen de oude bazin, 
mevrouw Hetty Steentjes, het rustiger 
aan ging doen, nam haar zoon Mike 
het over. Mike was zelf geen kapper, 
had een eigen zaak en kwam alleen 
’s avonds de spullen ophalen. Hij vroeg 
mij of ik mijn middenstandsdiploma 
wilde halen. Dat heb ik gehaald en 
toen stelde Mike voor dat ik de zaak 
over zou nemen. Ik viel van mijn 
stoel want dat was eigenlijk heel niet 
mijn intentie. Zelf een onderneming 
hebben en voeren vond ik wel 
spannend'.  
 
Ze vindt het mooi om klanten te 
helpen:  ‘Je kent iedereen, ze kennen 
ons, het is heel eigen. Al die lieve 
klanten die ook naar ons privéleven 
vragen, veel van ons afweten en 
zelfs met feestdagen wat lekkers en 
cadeautjes meenemen, heel lief'.  
 
In het eerdere interview in 2019 gaf 
Monique al aan ze geopereerd is aan 
haar rug en een bekende is bij de 
pijnpoli. En dat ze in verband met 
haar gezondheid vaker dacht aan het 
verkopen van de zaak. 'Ik zal nooit 
meteen stoppen en het personeel 

waar ik zoveel jaren mee werk alleen 
achterlaten. Dat geldt ook voor alle 
lieve klanten waar we al zoveel jaar 
goed contact mee hebben. Maar het 
is wel duidelijk dat ik geen 10 jaar hier 
nog kan staan i.v.m. pijn en slijtage.
Mijn collega Shalina, die sinds 1999 
werkzaam is in de kapsalon, wil 
een nieuwe uitdaging aangaan en 
gaat uit het kappersvak. En collega 
Manuela, die hier werkzaam is sinds 
2008. moet jammergenoeg stoppen 
vanwege kapperseczeem. Doordat 
zij beiden stoppen zou ik alleen 
overblijven en moeten zoeken naar 
nieuw personeel. Na de coronaperiode 
en het zeer plotselinge overlijden 
van mijn man 2 jaar geleden heb ik 
een moeilijke tijd gehad. Alles alleen 
regelen en besluiten nemen valt me 
zwaar. De beslissing om te stoppen 
was erg moeilijk en heb ik niet licht 
genomen. En ik heb ook echt van alles 
geprobeerd om overname te vinden 
voor de kapsalon, maar dat is helaas 
niet gelukt'.

Monique en haar collega’s Shalina en 
Manuela vinden het heel jammer dat 
de kapsalon niet voortgezet wordt en 
zullen de klanten enorm gaan missen. 
In de kapsalon hangt een bericht 
waarin de laatste werkdag en 

een afscheidsborrel worden 
aangekondigd:

Het ga jullie goed Monique, Shalina en 
Manuela!

KAPSALON 
MOHAIR op het 
Oremusplein 
STOPT

Jarenlang hebben we 
met veel plezier gewerkt 
en hebben we ons mooie 

vak voor jullie kunnen 
uitoefenen. 

Hoe jammer het ook is, 
we gaan alle drie aan een 

nieuwe toekomst bouwen. 

Zaterdag 30 september zal 
onze laatste werkdag zijn en 
er is dan een afscheidsborrel 

van 16.00 t/m 18.00 uur.

Astrid de Winther

HET BUURTFEEST ORGANISEREN WE MET DE

BUURT EN VOOR DE
BUURT! WIL JE HELPEN VOOR,
TIJDENS OF NA HET BUURTFEEST, HEEL GRAAG!

WE HEBBEN HANDJES NODIG BIJ HET OPBOUWEN

VAN DE TENT OP

EN
DE KINDERDISCO OP VRIJDAGAVOND,

VERKOOP VAN ETEN

EN

DRINKEN,
BEGELEIDING VAN SPELLETJES

NATUURLIJK BIJ DE BAR…
GEEF JE OP ALS VRIJWILLIGER!
STUUR EEN APPJE AAN JENINE (06 – 2314 3318)

VRIJDAGMIDDAG,

MUNTENVERKOOP,

DURF JIJ HET AAN?

29
SEPTEMBER
KINDERDISCO

30
SEPTEMBER
BUURTFEEST

13.30 ZEEPKISTENRACE

LEKKER ETEN EN DRINKEN

VERASSINGSARTIEST
LOTERIJ MET MOOIE PRIJZEN
20.00 UUR PARTY MET DJ DA_FREAK

ATTRACTIES DIE

JE

NIET MAG MISSEN

GEEF OP: ZEEPKIST@CRANEVEER.NL

JE
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Zondag 10 september 2023 is er weer een editie 
van de Simac Ladies Tour, de profwielrenwedstrijd 
voor vrouwen rondom Sonsbeek / Burgers Zoo.
De laatste 1,5 uur wordt live op de televisie 
uitgezonden door de NOS.
Ook het afscheid van Annemieke van Vleuten 
vindt dan plaats.

Om 12.15 uur is de start van de laatste etappe op 
de Zijpendaalseweg en worden de fietsers onder 
begeleiding van de landelijke eenheid Politie 
richting Posbank geleid, waar een aantal ronden 
wordt gereden.
Rond 15.15 uur komen zij terug in Arnhem om de 
lokale ronde 5 keer te rijden.
Om 16.15 uur is de finish bij de Zijpendaalseweg.
Tussen 14.30 – 16.30 uur zal het parcours 
afgesloten zijn voor verkeer.

Ladies Tour 
zondag 
10 september

Op 7 juni jl. werd er een sponsorloop georganiseerd voor de 
leerlingen van basisschool de Zyp uit Arnhem. Het terrein 
van voetbalvereniging VDZ was de ideale locatie om zoveel 
mogelijk rondjes te rennen. Het ging er fanatiek aan toe en er 
is heel hard gerend. 

Opbrengst
Afgelopen week werd duidelijk hoeveel geld de school heeft 
binnengekregen. We waren blij verrast met het resultaat. 
Maar liefst € 7284,95 is er opgehaald. De opbrengst van de 
sponsorloop wordt in tweeën gedeeld. De ene helft gaat naar 
de aanschaf van nieuwe sportshirts voor de basisschool en de 
andere helft gaat naar het goede doel: Stichting Pani. 

Goede doel
Deze stichting, gevestigd in Arnhem, ondersteunt o.a. project 
Learn.Work.Shop in Bangladesh. De textielproducten van 
Learn.Work.Shop (L.W.S) komen uit Bangladesh. Het zijn 
mutsen, t-shirts,  etc. met een verhaal en worden fairtrade met 
de hand gemaakt door vrouwen uit Rajarhat, een gemoedelijk 
dorpje in het noorden van Bangladesh. De vrouwen worden 
opgeleid tot naaister in een bijzonder gebouw in een vrije 

omgeving. Tevens dient deze locatie als een sociale 
ontmoetingsplek voor dorpsbewoners. Het project 
creëert werkgelegenheid, geeft vrouwen eerlijk loon 
en een zelfstandig bestaan. Tevens zitten er drie 
kleuterklassen waar op vernieuwende wijze onderwijs 
gegeven wordt. Ziekenhuis Rijnstate werkt al jarenlang 
samen met Stichting Pani, alle geboren baby’s in 
Rijnstate krijgen een geborduurd mutsje van deze 
zelfde vrouwen. Vorig jaar hingen zelfs tijdens het WK 
volleybal gele en oranje geborduurde fairtrade t-shirts 
van L.W.S. door de hele binnenstad van Arnhem.

Sponsorloop 
basisschool de Zyp 
groot succes

De cheque werd door Alex Saalmink en Marlies 
Oosterlaken overhandigd aan Elke Stienissen en 
Leonn Sekender van Stichting Pani.
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Wip je tuintegels voor 
       ‘Het Vergeten Plantseizoen’ en krijg 
een gratis fruitstruik

Het NK Tegelwippen is in volle gang. Dit jaar hebben 
al 400 Arnhemmers meegedaan met de gratis Tegel-
ophaalservice. 
Zij hebben samen maar liefst 3.800 m2 aan tegels 
vervangen door groen, wat meer is dan de oppervlakte 
van de Eusebiuskerk. Alle deelnemers kregen een 
voucher voor een gratis biologische fruitstruik. Ga jij 
tuintegels wippen en wil je ook een gratis fruitstruik? 
Schrijf je dan in voor de volgende ophaalronde(s) via 
www.tegelophaalservice.nl

Het najaar is het ideale plantseizoen
September en oktober zijn ideale maanden om vaste 
planten aan te planten. En vanaf november begint het 
bomenplantseizoen. Een bloeiende zomer plant je dus in 
de herfst. Een groene tuin waarbij de aarde bedekt is met 
planten en organisch materiaal is onderhoudsvrij, goed voor 
vlinders en vogels en een fijne plek om te zijn. Ook biedt 
groen verkoeling op hete dagen. 

Ga je ook je tuin vergroenen? Meld je dan aan voor de gratis 
Tegelophaalservice. Dan halen wij in september-oktober 
gratis je tuintegels op. Zo ben je helemaal klaar voor 
‘het vergeten plantseizoen’. Kijk voor meer informatie, de 
aanmeldformulieren en de voorwaarden op 
www.heelarnhemwipt.nl.

Gratis fruitstruik
Als je meedoet met de gratis Tegelophaalservice ontvang je 
een voucher voor een biologische fruitstruik om je tuin mee 
te vergroenen. Ook als je minimaal 10 tuintegels/klinkers 
inlevert bij een tegelinleverpunt krijg je zo’n voucher. 
Een voorwaarde om deel te nemen is dat de tuintegels 
plaatsmaken voor groen (gras, planten, bomen). 

Tuintegels en klinkers kunnen tot 1 november worden 
ingeleverd bij Stadsboerderij Presikhaaf, de Korenmaat 
en bij het afhaalpunt bij Intratuin Arnhem. 
Op laatstgenoemde locatie is tot 1 november ook de gratis 
fruitstruik af te halen. 

Zaterdag 9 december 2023 is het weer zover: de vierde 
editie van Arnhem Bedankt, de opvolger van het 
Arnhems Vrijwilligersgala. Het doel van de avond is alle 
Arnhemse vrijwilligers te bedanken, in het zonnetje te 
zetten voor alle belangeloze inzet. 
Dit jaar is het ook weer de avond waarop de Arnhemse 
Stadsprijzen voor Vrijwilligerswerk worden uitgereikt 
door Ahmed Marcouch, de burgemeester van Arnhem of 
diens vervanger.

Voordat het zover is zou het bestuur van de Stichting 
Arnhemse Stadsprijs voor Vrijwilligerswerk graag veel 
voordrachten ontvangen voor kandidaten voor deze prijs. 
U, als organisatie die bestaat uit louter vrijwilligers, zou 
daarbij erg goed kunnen helpen door mogelijke kandidaten 
voor te dragen of de mogelijkheid van een voordracht te 
delen via uw wijkkrant. 
Hoe dat gaat, leest u hieronder.
Alvast hartelijk dank voor uw medewerking!
 
Met vriendelijke groet,
Chris van der Burg,
Bezoekerscoördinator
                
 De Stadsprijs voor Vrijwilligerswerk
Vrijwilligers vormen de kurk waarop de samenleving 
drijft. Ze zijn dus erg belangrijk, al die mensen die zich 
belangeloos inzetten voor een ander, voor een club, de 

school, de kerk, cultuur, natuur en 
milieu, de buurt of de stad.
Om deze Helden van Arnhem te 
eren, is er de Arnhemse Stadsprijs 
voor Vrijwilligerswerk. De 
Stadsprijs is bedoeld als blijk van 
waardering voor deze onmisbare 
inzet en wordt op zaterdag 9 
december 2023 in Musis Sacrum uitgereikt tijdens de 
feestavond Arnhem Bedankt. 
Op deze avond worden alle Arnhemse vrijwilligers in het 
zonnetje gezet.
Als u iemand kent die zich op bijzondere wijze inzet voor 
anderen, kunt u hem of haar voordragen voor deze prijs. 
De Arnhemse Stadsprijs kent drie categorieën: 
individuele personen, 
groepen en 
Jonge Helden tot 23 jaar.
Aanmelden kan via de website van de Arnhemse 
Stadsprijs: 
www.arnhemsestadsprijs.nl, 
daar vindt u een voordrachtformulier. 
Wanneer u dat vóór 1 november 2023 instuurt, 
dingt uw kandidaat mee naar de prijs.

Meer informatie kunt u vinden 
op www.arnhemsestadsprijs.nl 
of  www.arnhembedankt.nl

ARNHEM BEDANKT

Beste mensen,
Toen in april 2005 ons kerkgebouw op de 
Beethovenlaan gesloten werd, was er al snel een 
groepje mensen die heel graag het contact met de 
kerkgangers wilden behouden. 

Al in juni kwamen we bij elkaar en vonden we een 
nieuwe plek in het zaaltje van het Altevelt. Daar zouden 
we op de tweede donderdag van de maand een viering/ 
kerkdienst kunnen houden om 19.00 uur. Daarna zou er 
dan een gezellig samen zijn met thee en koffie. 

Dit doen we nu, 18 jaar later, nog steeds, met een kleine 
onderbreking door de coronatijd en we merken dat de 
viering, maar zeker ook de ontmoeting na de viering, erg 
belangrijk is voor de mensen; ze zouden het niet willen 
missen. Ook wij vinden het erg fijn dat op deze manier 
het contact blijft bestaan en we een beetje op de hoogte 
blijven van hoe het gaat met iedereen. Gewoonlijk zijn 
we met in totaal een kleine 20 mensen; bewoners van het 

Altevelt zelf en een aantal oud-parochianen uit de wijk. 
Het gaat met name om ouderen die minder mobiel zijn 
en kerken verder weg niet meer kunnen bezoeken. 
Voorgangers zijn enkele pastores, een dominee en soms 
zijn er leken als voorganger.

Op donderdag 14 september a.s. is de eerste viering van 
het nieuwe seizoen.
De volgende vieringen zijn op: 12 oktober, 
9 november en op 14 december onze 
Advent/Kerstviering.

U bent allen van harte welkom in deze vieringen. 
Met vriendelijke groet, 
namens de voorbereidingsgroep: 

Annie Bertens en Erlo van Druten.

Letterlijk dus... woensdagochtend 
12 juli heeft Volkshuisvesting zich 
ontfermd over de 2 kunstwerken, 
die op verzoek van de toenmalige 
opdrachtgever van de bouw van de 
appartementencomplexen aan de 
Kluizeweg in 1966 door de bekende 
beeldhouwer Cor Dam zijn ontworpen 
en uitgevoerd. Ruim 55 jaar lang 
sierden ze de entrees in de hallen om 
bewoners en gasten te verwelkomen.

Door inspanning van de 
gerespecteerde en befaamde kenner 
van kunst in de openbare ruimte, 
Theo Brink, zijn die nu voor verval 
behoed - in weerwil van de plannen 
van de huidige eigenaar van de beide 
complexen.

De beeldhouwwerken zijn thans 
tijdelijk opgeslagen teneinde 
halverwege 2024 weer te kunnen 
figureren in het nieuw te bouwen 
woningcomplex aan de Kluizeweg op 
het terrein dat nu  nog een desolate 
vlakte is.

Johannes Kon (van heel dichtbij, 
namelijk bewoner / bestuurslid van de 
Huurdersvereniging Veluwestaete)

Kunstwerken úit de flats 
Veluwestaete

op de foto: Willem van 
Woningbouwcorporatie 
Volkshuisvesting
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https://www.youtube.com/
watch?v=JiT8oDZr4as

1973 was een zeer goed jaar. 
Misschien wel één van de beste 
jaren aller tijden. Wat gebeurde 
er zoal? Kerncentrale Borssele 
werd geopend, de Nederlandse 
Vereniging voor een Vrijwillig 
Levenseinde werd opgericht, er 
werd voor het eerst een Safety Car 
ingezet in de Formule 1, we hadden 
nog Autoloze Zondagen en onze 
buurtkrant Craneveer verscheen op 
het toneel.

In het kader van het 50-jarig jubileum 
van laatstgenoemde, heb ik hier de 
eerste vier nummers origineel voor mij 
liggen. Het zijn zeldzame documenten; 
volgens de NCC (de Nederlandse 
Centrale Catalogus) bewaart alleen de 
Koninklijke Bibliotheek in Den Haag 
een set. Oude nummers van Craneveer 
zijn niet in de handel te vinden en 
ik kom ze bij inkopen in de buurt 

eigenlijk ook nooit tegen. Dat komt 
doordat we de Craneveers allemaal 
na verloop van tijd bij het oud papier 
doen. U ook, toch?

Daar hoeft u zich helemaal niet 
bezwaard om te voelen. Ik bewaar 
de Craneveers ook pas sinds ik er zelf 
een stukje in schrijf. Zo gaat dat nu 
eenmaal. Er wordt door de jaren heen 
veel weggegooid en vaak komen we 
er te laat achter dat sommige zaken de 
moeite waard waren om te bewaren. 
Denk aan oude verpakkingen en 
telefoonboeken.

Als ik u mijn persoonlijke wenslijst 
van verloren zaken uit de doeken 
mag doen, dan staat in de Top 3, de 
verpakking van Buys’ NEGERZOENEN. 
In 2006 veranderde de merknaam 
in ZOENEN vanwege de veranderde 
opvattingen over het woord Neger. 
Dat kon echt niet meer. Ik heb heel wat 
pakken negerzoenen leeggegeten en 
de verpakking achteloos weggegooid. 
Nu is het een cultureel historisch 
curiosum geworden.

Voorts zou ik graag nog eens een 
SNUFFELKRANT uit 1986 vinden. De 
Snuffelkrant was het Marktplaats 
van vroeger. Ik heb uren op de 
grond gezeten, gebogen over 
de uitgevouwen katernen met 
advertenties voor tweedehands 
BROMMERS. Dromend over de HONDA 
MT, de Zündapp, de Yamaha Enduro 
of toch maar de PUCH die ik ooit zou 
gaan kopen, later, als ik geld had 
gespaard en zestien was geworden.

Het is vrijwel kansloos dat zo’n 
krant ooit nog boven water komt. 
Dat geldt ook voor de folders van 
computershops (INFORMATICA 
heette het toen nog) die wekelijks in 
de brievenbus ploften. Het zou toch 
leuk zijn om achteraf de ontwikkeling 
van die oude Pentium processors en 
de bijbehorende verkoopprijzen te 
volgen in de periode eind jaren ‘80 tot, 
laten we zeggen, de introductie van 
Windows 95.

Maar even terug naar de Craneveers 
van weleer en de historische waarde 
die deze vertegenwoordigen. Aan 
de andere kant van de aflevering die 
u nu in handen heeft, vindt u een 
facsimile (fotomechanische herdruk) 
van het allereerste nummer op A4 
formaat. Dat nummer laat ik hier dus 
buiten beschouwing. Het derde en 
vierde nummer werden op kleiner (A5) 
formaat uitgebracht en van een oranje 
cover voorzien. Deze bevatten naast 
nostalgische advertenties (waaronder 
voor cafetaria ‘t Hoekje) ook 
beschrijvingen van activiteiten in de 
wijk. Zo vinden we op blz 12 van Nr. 4  
het verslag van ‘een Craneveerder’ over 
de eerste DISKO avond die op zaterdag 
17 November 1973 plaatsvond 
met 120 jonge Craneveerders in de 
recreatiezaal:

“De groep ‘Alvidico’ zorgde met 
haar elektronische toestanden voor 
oorverdovende geluiden, terwijl 
lichteffekten de bijzondere sfeer 
aan het geheel gaven”. Dat spreekt 

toch wel tot de verbeelding. Vond iemand de 
liefde van zijn of haar leven die avond? Zijn er nog 
oude Craneveerders (het moeten nu zestigers en 
zeventigers zijn) die zich die avond herinneren? Lees 
het hele verslag hieronder zelf. En u weet wat u nu 
gaat doen met deze Craneveer hè? Gewoon bij het 
oud papier deponeren. Want alleen dan wordt het 
een gezocht Collector's item.

 

Oremusplein 58-60 Arnhem
www.lifeinmotion.nl (026) 389 35 00

Leven is bewegen! 
Sport en fysiotherapie 

onder één dak!

Stokstaartjes zijn van nature actieve dieren 
die graag rechtop staan om hun omgeving 

goed te kunnen zien. Net als bij andere 
dieren, zoals bij mensen, is daarnaast veel 
bewegingsruimte en lichaamsbeweging erg 

belangrijk. 
Om te bewegen zijn er rotsen, takken, 

tunnels en holen. 
Voor mensen zijn er fitnesscentra. 
Life in Motion is een laagdrempelig 

beweegcentrum voor bewoners van o.a. 
Alteveer en Cranevelt. 

Fitness mét persoonlijke begeleiding!

Gefeliciteerd met50 jaar 
Craneveer!

Marco van Kampen (1973) woont sinds 2011 met 
zijn gezin in Alteveer-Cranevelt en heeft een an-
tiquarische boekhandel annex Literaire T-shirts 
webshop. In deze rubriek vertelt hij over zijn vak, 
oude boeken en de bijzondere voorwerpen die hij 
tijdens zijn werk tegenkomt. 

VONDSTEN 
        UIT HET ANTIQUARIAAT (23)



OPGROEIEN
 IN CRANEVELT

 IN DE JAREN
 ZEVENTIG (7)

Eddy Allefs

Ik ben geboren (1961) en 
opgegroeid in Cranevelt en woonde 
er tot 1989. Tot 2021 kwam ik 
regelmatig in de wijk. In vorige 
nummers van Craneveer schreef ik 
reeds over dingen die veranderden 
in 60 jaar tijd, of juist hetzelfde 
bleven. In hetzelfde stramien is 
ook dit stukje geschreven. Dit is 
mijn laatste bijdrage met de jaren 
70 en Cranevelt als gecombineerd 
onderwerp.

Wij woonden in de Berliozstraat, en 
aan het eind van de straat was onze 
lagere school de Emmausschool. Toen 
ik in Augustus 1968 in de eerste klas 
kwam was de school nog maar kort 
in bedrijf. Oudere kinderen uit onze 
straat moesten hun eerste schooljaren 
nog buiten Cranevelt naar school.
Als de eerste schoolbel ging dan 
gingen we van huis en dan waren 
we nog op tijd voor de tweede bel 
die 5 minuten later ging. Jarenlang 
was Gerard Brouwers het hoofd van 
de school, beter gezegd meneer 
Brouwers want meesters en juffen bij 
de voornaam noemen was toen nog 
niet de gewoonte.
Voor ons als kinderen was meneer 
Brouwers streng, en hij zag alles. 
Vandaag de dag zou ik zeggen dat hij 
gezag had en de orde wist te bewaren. 
Toch is het me een keer gelukt om in 
zijn klas met een lineaal die als een 
soort wipwap op een potlood op mijn 
tafeltje lag een gummetje naar het 
plafond van het lokaal te schieten. Dat 
bleef klem zitten tussen de TL buizen 

en heeft er nog een hele tijd gezeten.
Meneer Brouwers was een roker. 
Roken mocht in die jaren ook nog in 
openbare gebouwen. In de hal van 
de school stond een grote ronde 
plantenbak op de grens naar het 
bordes, en daar lagen altijd peuken.
Meneer Brouwers gaf zelf les in de 
zesde klas en bereidde ons in ons 
laatste schooljaar 1973-1974 voor op 
de CITO toets die nu 50 jaar later nog 
steeds bestaat.
Wat wel verdwenen is zijn de potjes 
met inkt in onze schoolbankjes en het 
schrijven met kroontjespennen. In 
mijn lagere schoolperiode heb ik op 
school de balpennen nog zien komen.
    
Het lokaal naast meneer Brouwers 
was klas 5 en onze meester was Wim 
Desserjer. Wat me is bijgebleven dat hij 
handbaltoernooien organiseerde op 
school. Kopieermachines, computers 
en printers hadden we nog niet, dus 
de wedstrijdprogramma’s werden 
afgedrukt met een stencilmachine.
Naast klas 5 was klas 4 van meneer 
Gerritsen. Hij is later meneer Brouwers 
opgevolgd als schoolhoofd. Van de 
lagere klassen herinner ik me namen 
als van Rooijen, Francissen, Jeurissen.
Meneer van Rooijen gaf ook 
muzieklessen, en van hem leerden we 
noten lezen. In de onderbouw zat ik in 
de klas van juffrouw Punte, familie van 
Juwelier Punte die nog steeds in de 
Arnhemse binnenstad is gevestigd.

In het jaar na “mijn” jaar waren er 
zoveel kinderen dat er een dubbelklas 

was en voortaan alle 7 lokalen 
van de school in gebruik waren.  
Handenarbeid hadden we daarom 
in een ruimte zonder daglicht in de 
kelder. Na de bouw van de gymzalen 
aan de Viottastraat konden we ook 
binnen sporten, daarvoor vonden 
alle sportactiviteiten plaats op het 
schoolplein.

Na onze lagere schooltijd konden we 
kiezen uit verschillende middelbare 
scholen. De twee dichtstbijzijnde 
scholen waren het KGL aan de 
Warnsbornlaan, en het Thomas a 
Kempis college.
Ik ben naar het KGL gegaan in 
augustus 1974. Wederom kwam ik een 
gebouw terecht dat kort daarvoor was 
opgeleverd. In 2014 is het overigens 
weer gesloopt. En over enige tijd zal 
mijn lagere school ook verdwijnen. Het 
Thomas a Kempis college staat echter 
al die tijd nog op dezelfde plaats.

En zo eindig ik weer met een 
soortgelijk slot als vorige keren: 
sommige dingen veranderen niet !

In de vorige Craneveer hebben we de plannen 
van het Nederlands Openluchtmuseum (NOM) 
om een uitje te organiseren voor mensen uit de 
wijk al aangekondigd, hierover nu iets meer. 

In het kader van het jaarthema 'Zorg voor elkaar', 
organiseert het Openluchtmuseum een NOM-doet-
dag. Ongeveer 40-50 wijkbewoners krijgen de 
gelegenheid om kosteloos het NOM te bezoeken. 
Om de weg door het museum makkelijker te maken, 
zullen zij daar worden begeleid door medewerkers 
van het NOM. 

Deze NOM-doet-dag staat gepland op donderdag 
5 oktober 2023.
Naast begeleiding in het park wordt er door 
het NOM nog gezocht naar mogelijkheden om 
mensen op te halen en thuis te brengen. Helaas 
kan het NOM daarvoor op dit moment nog geen 
toezeggingen in doen. 
Het NOM hoopt dit uiteindelijk wel te kunnen 
organiseren omdat vooral oudere (55+) 
wijkbewoners en mensen die extra hulp nodig 
hebben om het park te bezoeken, worden 
uitgenodigd. In kleine groepjes wordt het park 
bezocht en tussendoor zorgt het NOM nog voor een 
verrassing. 

Het NOM hoopt die dag ook verhalen te kunnen 
ophalen van de wijkbewoners. Wie kan er nog wat 
vertellen over zijn/haar jeugd in de oorlog? Zijn er 
nog mensen die als evacué in het park gewoond 
hebben? Hoe werden voorwerpen die nu in het 
museum staan gebruikt? Wat werd er gekookt of 
gegeten? Tegen welke drempels liepen mensen 
vroeger aan en waar struikelen ze nu over?

In de flyer in deze Craneveer vindt u meer 
details over de NOM-doet-dag en tevens de 
mogelijkheid om u aan te melden. Daarnaast 
krijgt u wat vragen om de dag goed te kunnen 
laten verlopen. 

De flyers komen tevens te  liggen op diverse 
punten in de wijk. Daarnaast kunt u de flyer altijd 
opvragen bij de secretaris van Craneveer, Marjan 
van Roon, 
026-35 10 051 
of activiteiten@craneveer.nl.

Weer of geen weer, het wordt vast een gezellige 
dag!

Marjan van Roon

NOM-DOET 5 OKTOBER 2023
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Illustraties uit oude Craneveers van Jop Burlage



ERVARINGEN
RONDOM AFSCHEID
YARÍ VAN BUEL

Yarí van Buel (1958) woont 
met haar gezin sinds 2011 

in onze mooie wijk. Als 
stervensbegeleider beweegt ze 

zich tussen de gebieden van 
afscheid, sterven, dood en rouw. 
Voor deze jubileumuitgave blikt 
zij terug op 50 jaar omgaan met 

sterven in onze wijk.

Toen de 1ste Craneveer uitkwam 
in 1973 was ik 15 jaar oud en zou 
het nog vele jaren duren voor 
ik vanuit het Brabantse en vele 
omzwervingen voet in onze wijk 
zette. Het omgaan met sterven en 
dood was in die jaren in beweging. 
Niet vreemd, want bij alle culturele 
veranderingen verandert ook onze 
omgang met sterven en dood. In 
het kielzog daarvan ontwikkelde 
zich ook de uitvaartzorg. Veelal 
kreeg dit via de steeds groter 
groeiende uitvaartverzekeringen 
ook een in toenemende mate 
commerciëler gezicht. Sinds een 
aantal jaar zien we de bewust 
kleinere uitvaartbegeleiders weer 
vaker. Er is meer behoefte aan 
een veel persoonlijker en op maat 
gesneden uitvaart dan die grote 
jongens veelal bieden.

De Craneveer bestaat nu 50 jaar en 
ik ben razend benieuwd hoe onze 
wijk, omging met stervenden. Niet 
alleen binnen de eigen familie, maar 
juist ook met sterfgevallen van of bij 
hun wijkbewoners.
In de beperkte tijd die ik had 
voor deze column, ben ik op zoek 
gegaan naar mensen die me 
hierover zouden kunnen vertellen. 
Veel sporen liepen dood, maar wat 
ik hoorde wil ik graag met jullie 
delen.

Alteveer bestond al sinds de 30-er 
jaren, maar was in de 70-er jaren, 
net als nu, aan het verjongen.
Ik vond Annie en Jan Oomen, die 
hier 60 jaar wonen, bereid hierover 
met mij in gesprek te gaan. 
Zij vertelden over banketbakkerij 
Wegdam. De klanten leefden mee 
tijdens het ziekbed van mevrouw  

Wegdam in de 70-er jaren. Alle klanten 
kenden haar natuurlijk, mensen 
spraken er onder elkaar over, maar 
vervulden niet een actieve rol. Hun 
dochter Muriel liet me weten dat 
haar moeder steeds minder op het 
pleintje kwam en de banketbakkerij 
werd verkocht. Haar ouders gingen 
er toen nog zoveel mogelijk op uit 
om te genieten van de tijd die er nog 
was. Op mijn vraag of zij toen van de 
wijkbewoners iets gemist hadden 
in dit proces, liet ze me weten dat 
zij geen gemis hebben ervaren. De 
betrokkenheid zoals die er was, is 
voldoende geweest voor hen.

Terug naar mijn gesprek met Annie 
en Jan. Een tijd geleden, kwam 
een buurman naar huis om zijn 
laatste dagen door te brengen in 
zijn vertrouwde omgeving. Annie 
en Jan ervoeren toen meer directe 
betrokkenheid van buren. Vanuit hun 
ervaring is er dus wel iets veranderd 
ten opzichte van 50 jaar geleden. 
Sociale media, zoals WhatsApp en 
in mindere mate Nextdoor is hierbij 
een hulpmiddel. In de beleving van 
Jan is sociale media een vervanger 
geworden van de veel vroegere 
aanzegger of aanspreker. 
Een artikel hierover is te lezen 
op  https://nl.wikipedia.org/wiki/
Aanspreker . 
Omdat Annie en Jan tegenover De 
Verrijzenis des Heeren woonden 
(1967-2005, 2009 gesloopt), 
waren zij via deze kerk getuigen 
van de nodige uitvaarten. De van 
oorsprong katholieke kerk werd 
later oecumenisch. Mijn poging om 
via geestelijken uit die tijd over het 
sterven en de uitvaarten te leren, liep 
helaas dood.

Door mijn werk ben ik gedurende 
de afgelopen jaren, korter of langer, 
bij verschillende stervensprocessen 
in de wijk betrokken geweest. Als 
straatgenoot was ik één van de direct 
omwonenden tijdens de laatste dagen 
en het overlijden van de oude meneer 
Kon. Naast de intensieve thuiszorg 
en zijn kinderen, liepen al langere tijd 
verschillende buurtgenoten geregeld  
binnen om te zien wat er nodig was of 
om hem even gezelschap te houden. 
Gedurende zijn laatste dagen en 
nachten heb ik met zijn dochter tot 
aan zijn dood mogen waken.
Zijn dood werd verwacht, maar hoe 
anders was dat toen Gerard Honkoop, 
nu bijna 4 jaar geleden, overleed.
Zijn aanrijding (waarvan de 
veroorzaker nooit is gevonden), de 
dagen op de IC en zijn overlijden zijn 
als een schok door de wijk gegaan. 
Ik sprak onlangs met zijn vrouw Ans 
Honkoop.
Zij en Gerard woonden sinds 1974 
in onze wijk op Cranevelt, beiden 
heel actief binnen de kerk, het 
verenigingsleven en vrijwilligerswerk. 
Ans vertelde me dat ze onze wijk 
altijd als een dorp binnen de stad 
had ervaren. Zo ook toen Gerard was 
overleden. Zij voelde zich gedragen 
in haar verdriet. Ook de uitvaart 
weerspiegelde de betrokkenheid van 
de wijk. Ans wil onze wijk nooit meer 
verlaten. Hier ligt haar leven, hier 
voelt ze zich geborgen en nog altijd 
gedragen in haar verlies.
Een wijkaangelegenheid was de 
uitvaart van meneer Manders ten tijde 
van Corona. Indrukwekkend hoeveel 
mensen langs de weg stonden om 
hem een laatste groet te brengen en 
zijn naasten zo te steunen. Ik hoorde 
hoe buurtbewoners elkaar verhalen 
over hem vertelden. Nog altijd zijn er 

“De dood is de wieg 
van het leven. 

Geboren worden betekent 
dat je doodgaat.”

wijkbewoners die niet spreken over 
naar de Coöp gaan, maar simpelweg: 
“Ik ga even naar Manders, heb je nog 
iets nodig?”
En ik, ik denk nog vaak terug aan de 
momenten dat ik hem voor de winkel 
met zorg de planten water zag geven.

Door mijn column word ik soms 
aangesproken door een lezer. De 
column is mijn bijdrage om de 
dood een zichtbare plek te geven 
in het leven en het sterven en 
stervensprocessen uit de taboesfeer te 
houden of te halen.
Regelmatig merk ik dat spreken over 
de dood meestal inhoudt dat alles 
goed geregeld is rondom de uitvaart, 
maar de weg naar de dood blijft vaak 
onbesproken.
Simpele vragen als: Waar zou je willen 
sterven en hoe? Wat is daarvoor 
nodig? Wie zijn daarvoor nodig? 
En wie zijn op de hoogte van jouw 
wensen aan het einde van jouw leven? 
Is er een duidelijke zorgverklaring? 
De antwoorden zijn vaak: “Ach dat 
komt nog wel.” of “Oh, dat weten mijn 
kinderen wel.”
Maar is dat ook zo?
Zijn er gesprekken over: Wat zou je fijn 
vinden als je in je eigen vertrouwde 
omgeving mocht sterven? Denk je dat 
je het fijn vindt als je buurtgenoten 
binnen kunnen komen om even bij 
je te zitten of jouw naasten even te 
ontzorgen door hen ook praktisch 
te ondersteunen? Wie zou je dan 
juist dichterbij je willen toelaten en 
wie mogen wat meer op afstand 
blijven? Zou je het fijn zou vinden om 
wat herinneringen op te halen, wat 
voorgelezen te worden, muziek te 
luisteren?
En hoe fijn zou het zijn als naasten 
en buurtgenoten weten wanneer ze 
even moeten zwijgen en met jou stil 
durven te zijn, omdat ze je kennen en 
er niet zoveel meer gezegd hoeft te 
worden en jullie zo in sereniteit stap 
voor stap een beetje afscheid durven 
nemen. Dat zij de kleine dingen van 
je weten en bijvoorbeeld zonder gêne 
in rust je planten verzorgen of het 
bloemenwater verversen nu jij dat 
niet meer kunt. Dat je hen zou kunnen 
vragen nog even die lekkere kaas, 
vleeswaren of dat heerlijke broodje 

te halen op het pleintje. Nog een keer 
jouw favoriete eten te maken of die 
fijne crème van de drogist laten halen. 
Sterven in verbinding met de wijk, in 
een kleine vertrouwde gemeenschap.

Is er veel veranderd in die 50 jaar?
Religie is veelal een kleinere rol 
gaan spelen, palliatieve sedatie en 
euthanasie hebben hun intrede 
gedaan, maar wat was én is gebleven 
is een sociale cohesie in onze wijken. 
Ik denk dat we daar trots op mogen 
zijn en dat het mooi is wanneer 
we dit kunnen behouden, zeker 
nu onze wijken ook weer aan het 
verjongen zijn. Belangrijk aangaande 
dit onderwerp is dat we durven te 
spreken over sterfelijkheid, sterven 
en dood. Het niet een geheimzinnig 
onderwerp te laten zijn, maar ons 
bewust te zijn van onze sterfelijkheid. 
Of zoals Stephen Jenkinson, een van 
mijn leermeesters, al zei:

“Juist omdat ik De Dood ben, niet het bloed voel stromen 
door mijn aderen, geen kloppend hart heb, 
geen adem in adem, juist daardoor zie ik de 

kwetsbaarheid en schoonheid van het menselijke leven.” 
Uit ‘Ademtocht’ van mijn onlangs overleden juf en leermeester Linda Wormhoudt.

Uit het Belgische project MortAmour

Ik wil de volgende mensen bedanken 
voor hun informatie en vertrouwen bij 
de totstandkoming van deze column: 
Annie en Jan Oomen, Ans Honkoop, 
Sophia Teunissen-de Vries, Muriel 
Leenders-Wegdam, Johannes Kon, 
Margreet Boer, Wijnand Manders.

Het is fijn te ervaren dat mijn column 
gelezen wordt. Bij het uitkomen van een 
nieuwe column word ik er op straat, in 
het bos of in de winkel wel een paar keer 
op aangesproken. Wanneer u vragen 
hebt of zou willen reageren kan dat ook 
via mijn mail yari@amaruq.nl 
(amaruq met een Q)
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Mobiliteitsplan gemeente Arnhem in de
wijk!

Op maandag 10 juli hebben Louis 
Bosman en ondergetekende als 
leden van de parkeercommissie 
Alteveer/Cranevelt deelgenomen 
aan de ‘Expertsessie 
Toegankelijkheid Duurzaam  
Mobiliteitsplan’. 

De gemeente Arnhem is bezig met het 
maken van een mobiliteitsplan, dat wil 
zeggen alles wat te maken heeft met 
vervoer, van lopen tot auto. Dat is ook 
nodig omdat, als er niks gebeurt, het 
verkeer helemaal vast gaat lopen en, 
mede daardoor, de verontreiniging 
nog verder toeneemt met afnemende 
luchtkwaliteit.

De gemeenteraad heeft onder 
andere de volgende uitgangspunten 
vastgesteld:  

1. Geen doorgang- wel toegang 

(beperken van centrumring en 
bruggen als doorgaande route): 17% 
van de auto’s die door Arnhem rijden 
gaan er alleen maar doorheen omdat 
het de kortste weg is, dat wil de 
gemeente omlaag brengen.

2.  STOMP-principe (meer ruimte 
voor voetgangers, fietsers en OV): 
eerst komt de voetganger, dan de 
fiets, dan het openbaar vervoer, dan 
deelvervoer, dan de auto.

3.  Bezoekers parkeren vaker op 
afstand : parkeernorm gaat naar 
beneden, dat wil zeggen het aantal 
parkeerplekken per woning.

4.  Meer wegen naar 30 km/h.

De  inbreng van ons en van andere 
groepen (middels enquêtes, middels 
doelgroeponderzoek en middels 

bezoeken aan verschillende wijken) 
wordt verwerkt en in september 
krijgen we een presentatie van de 
opzet van het plan. Daar kunnen we 
dan nog over meepraten. Daarna gaat 
het naar de wethouder en vervolgens 
naar de gemeenteraad. De planning 
is dat de gemeenteraad eind 2023 
hierover kan oordelen.

Na goedkeuring van het plan door de 
raad kunnen we als parkeercommissie 
aan de slag met de wensen van 
onze eigen wijk. We hebben als 
parkeercommissie een tijd ‘on hold’ 
gestaan omdat eerst dit nieuwe plan 
er moest komen. We kunnen dan, 
begin 2024, dit plan als uitgangspunt 
gebruiken om (nieuwe) invulling te 
geven aan het verminderen van de 
parkeerdruk in onze wijken.

Namens de Parkeercommissie 
Alteveer/Cranevelt, Michiel Spee

In het artikel van Johannes Kon (Craneveer 50-6) werd een aantal mensen genoemd, 
die in de wijk een Koninklijke onderscheiding hebben ontvangen.
Helaas zijn ook veel mensen over het hoofd gezien.

De volgende wijkbewoners of ondernemers in de wijk hebben ook een koninklijke 
onderscheiding gekregen:

2003  Wander Boxem

2006  Jop Burlage (overleden)

2017  André Goossens (Overleden)

2019  Wil Terwel

2019  Ronald Verhoeff (was als fotograaf/fotozaak actief in de wijk)

2020  Hans Egging

2020  Nellie Markus

Vermeld werd al de naam Bas Groeneveld, dit moet zijn Bas Groeneweg

De rij is ongetwijfeld nog veel langer, aanvullingen zijn dan ook meer dan welkom!
Mail naar redactie@craneveer.nl

Koninklijke Onderscheidingen (vervolg)
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Per 1 januari 1985 telden onze wijken 
3198 inwoners waarvan 10% jonger 
dan 15 jaar en 25,8 % ouder dan 65 
jaar.
 
Per 1 januari 1988 telden onze wijken 
3117 bewoners. Daarvan was 49,3% 
55 jaar en ouder. In onze wijken 
bevonden zich in 1988 1513 woningen 
waarvan 58% een huurwoning is. 
 
In 2013 was het aantal inwoners in 
de buurt Alteveer/Cranevelt 3.125 
inwoners en in 2022 waren dat er 
3.270.

Voor meer gegevens en cijfers van 
de gemeente over geboorte/sterfte, 
misdaad en verkeersongevallen in de 
wijk. Maar ook de gemiddelde WOZ-
waarde, cijfers over opleidingsniveau, 
energielabels, migratie en uitslagen 
gemeenteraad in onze wijken zijn 
terug te vinden op:
https://allecijfers.nl/buurt/alteveer-
cranevelt-arnhem/

Cijfers van de wijk
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Activiteitenschema

Overige activiteiten 55+
In de boven-gymzaal door Budo sport Arnhem op maandagmiddag gegeven van 15.30 - 16.30 uur:

Gymfit 60+ Informatie bij de docent: Jean Replier 06-34  966 350

Rustige Yoga door Irene Antoniesen 06-40 455 995 of e-mail: I.antoniesen@upcmail.nl 
  en informatie op www.yoga-en-spel-arnhem.nl

De meeste Craneveer activiteiten vinden plaats van september tot juni. Er zijn echter ook groepen die 
in juni of nog langer doorgaan, meer informatie hierover is bij de groepsvertegenwoordiger bekend. 
De recreatiezaal activiteiten gaan meestal door in de korte vakanties, uitge zonderd de kerstvakantie. 
Voor informatie kunt u bellen met Marjan van Roon, 026 -35 100 51 of via activiteiten@craneveer.nl
De recreatiezaal en ingang gymzalen zijn te vinden in de bocht van de Viottastraat, op het terrein van 
de scholen.

Richtlijnen lidmaatschap Craneveer
Nieuwe leden mogen twee keer mee kijken of meedoen voor ze zich inschrij ven via opgaveformulier 
en dit opsturen of bezorgen bij de ledenadministratie:  Halévystraat 8, 6815 HC Arnhem.

Betalen van contributie
In het najaar (of na aanmelden geduren de het seizoen) ontvangt ieder lid via de groeps -
vertegenwoordiger of per mail een rekening voor de contributie. 
Te betalen aan:  Craneveer reknr. NL64 RABO 0381602044 t.n.v. penningmeester Craneveer te 
Arnhem.

Opzegging van het lidmaatschap
Opzeggen met ingang van het nieuwe seizoen dient schriftelijk of per mail te geschieden bij de leden-
administratie Halévystraat 8, 6815 HC Arnhem en wel voor 1 september: admin@craneveer.nl.
Het midden in het seizoen beëindigen van deelname aan een activiteit ontheft leden niet van de 
verplichting de contributie over het hele seizoen te voldoen.

Vormgeving: Nico Heimans
Druk: DrukwerkMax, Rotterdam

Oplage: 1800 exemplaren
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De redactie is niet verantwoordelijk voor de inhoud van ingezonden 
stukken. De redactie behoudt zich het recht voor ingezonden stukken 
in te korten of te weigeren zonder opgaaf van reden(en).

Colofon
Redactie Wijkblad Craneveer
Ryklof Wander  •  Redactielid
Loospad 9  •  026 - 445 26 07

Sandra Pluim  •  Redactielid en logistiek
Viottastraat 3  •  06 - 49 39 01 98

Cindy Steegs  •  Redactielid
06 - 4450 43 37

redactie@craneveer.nl

Informatie over adverteren?
advertenties@craneveer.nl

Bezorging Craneveer
Sandra Pluim  •  Coördinatie 
bezorging@craneveer.nl

Bestuur Recreatieve Vereniging
Craneveer
Sylvia Kortenraij • Voorzitter 
en • Ledenadministratie
Halévystraat 8  •  026-351 37 54
Marjan van Roon • Secretaris
Chopinstraat 15  •  026-351 00 51
Louis Bosman
Bachlaan 15  •  06-26 37 81 38
Ineke Langelaar • Penningmeester
Cindy te Boome
Cattepoelseweg
Petra Harmsen
Bachlaan

bestuur@craneveer.nl
admin@craneveer.nl (Ledenadministratie)

penningmeester@craneveer.nl

Wijkraad Alteveer/Cranevelt
Maurice Lankheet • voorzitter
06 -14 40 80 66
Monique Steenkamer • secretaris
wijkraad@craneveer.nl

Michiel Spee
wijkraad@craneveer.nl
Hannie Riksen
06 - 44 87 04 48
Jenine Hingstman
06 - 23 14 33 18
Marjan van Roon
026 - 351 00 51
Ryklof Wander
026 - 445 26 07

Werkgroepen
Verkeer & Parkeren
verkeer@craneveer.nl

Stichting Buurtfabriek
info@onzebuurtfabriek.nl

Rijnstate
rijnstate@craneveer.nl

Coöperatie Duurzaam Craneveer
info@duurzaamcraneveer.nl

Redactie Website www.craneveer.nl
Ineke Langelaar
Gracia Bosman
Huibert Kortenraij
website@craneveer.nl

Vertrouwenscontactpersonen:
Desiree van Rookhuijsen
Whatsapp 06-15 15 44 57
desireevanr@hotmail.com

Maurice Lankheet  06 -14 40 80 66

CRANEVEER
 14.00 - 16.30 uur Biljarten Recreatiezaal

 
19.00- 20.15 uur Keep Fit Gymzaal beneden/

   Recreatiezaal
 19.30 - 21.30 uur Tafeltennis Gymzaal beneden
 20.00 - 21.30 uur Badminton Gymzaal boven

 09.30 - 12.00 uur Schilderen Recreatiezaal
 12.30 - 14.00 uur Biljarten Recreatiezaal
 15.30 - 16.30 uur Ismakogie Recreatiezaal
 20.00 - 22.00 uur Badminton Gymzaal beneden

 13.30 - 16.30 uur Biljarten Recreatiezaal
 15.30 - 16.15 uur Kleutergym 1 Gymzaal boven
 16.15 - 17.00 uur Kindergym Gymzaal boven
 19.00 - 20.00 uur Zumba Gymzaal beneden
 20.00 - 22.00 uur Nomen Nescio (koor) Recreatiezaal

 14.00 - 15.00 uur Gymfit 60+ Recreatiezaal
 15.45 - 16.45 uur Rustige Yoga* Recreatiezaal
 20.30 - 22.00 uur Volleybal Gymzaal beneden
 20.00 - 21.30 uur Badminton Gymzaal boven

 10.00 - 12.30 uur Biljarten Recreatiezaal

 10.30 - 11.30 uur Zaalvoetbal Gymzaal beneden

Maandag

Dinsdag

Woensdag

Donderdag

 
Vrijdag

Zaterdag

WOORDZOEKER

Oplossing gevonden? Stuur deze binnen twee weken na verschijnen van dit blad naar: 
prijsvraag@craneveer.nl. Je maakt dan kans op een leuke prijs!
Een briefje naar: Oplossing Woordzoeker Craneveer - Sweelincklaan 22 - 6815 BH Arnhem mag ook!

Zoek alle woorden op in het veld en streep 
elk gevonden woord door. 
Woorden kunnen horizontaal, verticaal en 
diagonaal staan. 
Als u alle woorden hebt gevonden en 
doorgestreept blijven een aantal letters 
over. 
Zet deze vanaf linksboven tot rechtsonder 
lezend in de vakjes hieronder.
Samen vormen ze een leesbare zin.

Jubileum
H N S T S C H R Ĳ V E R S O

R E V E G M R O V E I A R A

C T R R I A N E V E T A E R

B I L U S T R U M B I J E S

C E T G A A N R S E D G W A

R T R B M L T E O Z E I Ĳ T

A I E L Ĳ T E V T O M T K L

N V K I L E I O O R U F B E

E I K K P V T C F G E Ĳ L V

V T U K A E C V Ĳ E L V A E

E C R E A E A F S R I T D N

E A D N L R D T I S B G J A

R A A J M U E L I B U J A R

A H A Z E G R I E T J E R C

ACTIVITEITEN
ADVERTENTIES
ALTEVEER
BEZORGERS
COVER
CRANEVEER
CRANEVELT
DRUKKER
FEEST
FOTOS
HAZEGRIETJE
JUBILEUMEDITIE
JUBILEUMJAAR
LUSTRUM
MĲLPAAL
REDACTIE
SCHRĲVERS
TERUGBLIKKEN
VORMGEVER
VĲFTIGJAAR
WĲKBLAD

woordzoekerfabriek.nl - maak je eigen woordzoeker

Oplossing

                              

Oplossing

De oplossing van 50-6 was:
HET IS NIET OVERAL 
ZOMER WAAR DE ZON 
SCHIJNT 
De prijswinnares 
Nina Niemeijer werd er 
helemaal warm van toen 
ze op een regenachtige 
julidag bericht van de 
redactie kreeg! 
De prijs is een massage van 
Yoga Libra. 
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‘In ons historische café Budel 
deel ik vol passie het verleden 
met bezoekers’
Wendy van Geenhuizen

Verrijk je toekomst   
met het verleden

werkenbijhetopenluchtmuseum.nl

Gefeliciteerd met 50 jaar 
Craneveer



Frédéric Chopin, Franz Liszt, Jacob 
Obrecht, Gustav Mahler, Alphons 
Diepenbrock etc. etc. Maarten heeft 
verder ook lezingen met muzikale 
fragmenten in de wijk verzorgd 
zoals “Muziek in extase” en over het 
voortbestaan van Het Gelders Orkest. 
Ook in 1999 verschenen er stukjes over 
de componisten van de straatnamen 
in de wijk, maar zonder naam van de 
schrijver erbij. 
 
Er waren goed bedoelde tips voor 
verkeersdeelnemers door Roel van der 
Leij, autorijinstrukteur (zoals ze het 
toen schreven) en rijschoolhouder in 
de wijk. Bijvoorbeeld over “hoe moet 
het verkeersplein nu wel bereden 
worden” (Velperbroekcircuit). 
En af en toe waren er mooie 
tekeningen van Dick Caderius van 
Veen van gebouwen of woningen in 
onze wijk.

Er was 30 jaar lang een filiaal van de 
bibliotheek op het Oremusplein en 
ook van hen was er soms input in het 
wijkblad, zoals bijvoorbeeld in 1984 
de lijsten met nieuwe aanwinsten 
met korte beschrijvingen van de 
boekinhoud. En er werd verslag 
gedaan van de acties die op touw 
werden gezet om de sluiting van de 
bibliotheek op het Oremusplein tegen 
te houden. In oktober 1995 bestond 
de bibliotheek 30 jaar in de wijk. En 
in 1996 sloot de bibliotheek op het 
Oremusplein, net als andere filialen 
in Geitenkamp en ’t Dorp. Er kwam 
gelukkig al snel een leenbus in de wijk 
te staan en in 1997 werd de nieuwe 
bibliobus verwelkomd.

Door Sonja Boesveld werden er 
rommelmarkten in het Noorderhonk 
aan de Sweelincklaan georganiseerd 
voor goede doelen zoals een 
kindertehuis in Suriname, het Ronald 
McDonaldhuis, het Foster Parents Plan 
en woningverbetering in Yogyakarta 
etc. Deze rommelmarkten werden ook 
wel uitgebreid met een springkussen, 
ballonnenwedstrijd en barbecue.  En 
in de winter met een rad van avontuur, 
pannenkoeken en erwtensoep. 
Door winkeliers en bedrijven in de 
wijk werden er allerlei mooie prijzen 
aangeboden om te kunnen winnen. 
Daarnaast werden er in het 
Noorderhonk allerlei jeugdactiviteiten 
georganiseerd zoals kleutergym 
en ballet, kindercarnaval en 
knutselmiddagen.

Ik las over een werkgroep 
gemeenschapsopbouw met 
een “Verrijzenis wandel- en 
fietsdag” in 1989 met als doel de 
gemeenschapsopbouw bevorderen. 
Later werd dat georganiseerd door de 
samenwerkende Verrijzenisparochie 
en de Samen Op Weg Gemeente. Met 
de avond erna een “blaren-avond” met 
levende muziek en een consumptie 
voor een ieder.

Er waren in het blad verhaaltjes 
over initiatieven, openingen en over 
verplaatsingen in de wijk, zoals  
de scouting-blokhut die in 1989 naar 
de Wolflaan verplaatst werd, deze 
stond eerst op de plek van de huidige 
ingang van Burgers Zoo.  
Of de openbare kleuterschool 
“Anemoon” die werd verplaatst van de 
Willem Pijperstraat 21 naar de Peter 
van Anrooylaan 1 in 1979. 
Een verdere (niet complete) 
opsomming: 
Het initiatief voor de inrichting van 
een peuterspeelterrein op het grasveld 
op de hoek van de Bachlaan en de 
Händelstraat 
De op 17 januari 1978 geopende 
trolleylijn naar het Cranevelt. Er was 
een openingsplechtigheid door 
het omrijden van een zogeheten 
Craneveltse muur die door winkeliers 
was gebouwd. 
De vieringen van Sint Nicolaas op 
het Beethovenplein. 
De ontwikkelingen rond de bouw 
van het Altevelt /’t Alteveltje in 1982 
op het oude “Hestia-veldje”. 
 

In 1987 kwam de mogelijke 
sluiting van het Nederlands 
Openluchtmuseum aan bod. 
In november 1995 de opening van 
steunpunt Altevelt van St. Welzijn 
ouderen Arnhem 
De fusie van slagerij Pluim en De 
Haas werd in 1995 gevierd met een 
heuse buurt-BBQ.

Meerdere keren was er aandacht 
voor de mooie oud papieractie 
van de familie Elbers vanaf 1974. 
Oud papier ophalen voor goede 
doelen zoals noodlijdende 
kinderen op de Philipijnen, een 
gezondheidsprogramma voor mensen 
in sloppenwijk Kisumu in Kenia en de 
instandhouding van de Verrijzeniskerk. 
Toen de heer J.P.G. Elbers in 1990 
overleed, werd zijn werk overgenomen 
door zijn zoon Paul. En nu hebben 
we nog steeds deze mooie oud 
papieractie met als goede doelen vaak 
iets in de wijk.

Ik zag oproepen voor gastgezinnen 
voor Poolse kinderen die tijdelijk 
opgevangen moesten worden. 
En verhaaltjes over opvang van de 
meisjes- en jongens-studenten van 
Up with People, een internationale 
dans-, muziek- en zangroep in 1981. 
O.a. in onze Obrechtstraat bij de 
familie Oomen, Groeneweg en Burlage 
werden jongeren opgevangen en 
leuke stukjes hierover geschreven in 
het blad.  

En discussie was er natuurlijk ook in de 
wijk en er werd actie gevoerd. In 1989 
was er bijvoorbeeld veel discussie over 
een gedoogzone. 
Door de gemeente werd voorgesteld 
om deze achter Moscowa te plaatsen. 
En later kwam het voorstel om de 
gedoogzone bij het fietspad aan de 
Apeldoornseweg ter hoogte van de 
afslag Schelmseweg te plaatsen. 
De buurt was er op tegen en er werd 
actie gevoerd en geld ingezameld 
ten name van “Drukverband geen 
gedoogzone en van de eventuele 
vervolgaktie”. 

Meerderde keren werd er actie 
gevoerd vanwege het idee van de 
gemeente om de Parkweg af te 
sluiten. En tegen de sluiting van 
de Peuterspeelzaal. Ik kan mij nog 
herinneren dat we daarvoor met 
een aantal wijkbewoners bij de 
gemeenteraad zijn geweest voor 
spreekrecht. En dat werkte.

In 1977/ 1978 las ik de “Craneveers 
speakers corner” waarin bewoners hun 
mening geven of een verzoek doen: 
over het blad, over de vereniging, over 
de plannen van de gemeente etc. etc. 
En omdat er ook gemeenteraadsleden 
in de wijk woonden en het blad lazen, 
had dat nog weleens effect! En in 
latere jaren werden er “wijkzeikertjes” 
(in 1999) geplaatst: bewoners luchtten 
hun hart over de fietsenstalling, 
de accommodatie van Craneveer, 
vernielingen etc.

In 1983 had Arnhem 750 jaar 
stadsrechten en bestond Craneveer 
10 jaar. Er werd meegedaan met de 
actie “Houdt Arnhem groen” door 
opbrengsten van rommelmarkt, rad 
van avontuur, grabbelton en braderie 
te gebruiken voor de adoptie van 
lindebomen in de stad. 
Het 25 jarig bestaan van Craneveer 
werd gevierd met een jubileumfeest 
met een puzzeltocht en een 
goochelshow voor de kinderen, een 
open podium en feest

Al met al zoveel mooie initiatieven en 
activiteiten en dan heb ik alleen nog 
maar een impressie gegeven over de 
periode 1973 tot 2000. Van daarna kan 
ik mij ook veel herinneren, vooral ook 
omdat ik het zelf mee mocht maken 
en er over schreef in het blad. 
 
We mogen dankbaar zijn met een 
recreatieve vereniging als Craneveer 
en een mooi gevuld en interessant 
wijkblad. Laten we de leuke en 
mooie initiatieven in stand houden 
en misschien uitbreiden met nieuwe 
ideeën. En laten we met elkaar zorgen 
voor een goed gevuld wijkblad waarin 
iedereen kan lezen wat er te doen is, 
welke ontwikkelingen er zijn in de 
wijk en misschien wel onderwerpen 
waarover we ons kunnen verbazen, 
met elkaar discussiëren of zelfs actie 
voor moeten voeren. 
Op naar de volgende jaren 
Craneveer!

Craneveer



de jeugd en “een puzzelwandeltocht 
door onze mooie omgeving”. En 
wijkontmoetingsavonden met koffie 
en voorlichting.

Een modeshow in de wijk in 1976: 
“de zaal was opgesierd met mooie 
bloemen, er was een lady-speaker 
en er werden diversie creaties 
uit collecties van verschillende 
modehuizen getoond. Daarnaast werd 
er gezorgd voor hapjes en drankjes 
wat zorgde voor een verzuchting 
van een bezoekster: ‘toen ik de zaal 
binnenstapte kon ik nog in een japon 
maat 38, maar straks verlaat ik de zaal 
met maat 40’.

Vanaf 1972 werd het “paaseieren 
zoeken” georganiseerd door de 
Oremuspleinwinkeliers. Door Leida 
en Co Wiggers werd dat indertijd 
georganiseerd met gekookte eieren 
van bakker Jan Bieneman op het 
Oremusplein. Deze traditie werd in 
2000 overgenomen door de familie 
Holtus en familie Rosier. Eerst op het 
Oremusplein, in latere jaren in het 
bos rond de wijk en nog wat later in 
het Openluchtmuseum. Veelal op 
palmzondag met alle kinderen een 
palmpaasstok. 

Een ander mooi initiatief kwam van 
Floor, Lotte en Sofie Rosier om op 
11 november 1997 te starten met 
een lampionnenoptocht voor Sint 
Maarten.

In het blad Craneveer waren er 
oproepjes en stukjes over de vrijwillige 
hulpdienst Alteveer / Cranevelt 
“voor mensen in nood wegens 
ziekte, ouderdom, ongeval etc. In 
1980 is door een aantal mensen 
van diverse gezindten, begonnen 
om allerlei groepen en winkeliers te 
benaderen om hulp te bieden voor 
het oprichten van de hulpdienst. Er 
werd een wijkbijeenkomst belegd, 
er werd een begeleidingscommissie 
geformeerd. De diensten die werden 
verricht: autoritten naar ziekenhuis, 
verpleeghuis, fysiotherapeut. Hulp in 

de huishouding zoals Aangeboden 
werd: invallen bij plotselinge ziekte 
van een moeder, boodschappen 
doen, eten koken, bed verzorgen enz. 
kleine technische klusjes, bezoeken 
van zieken en eenzamen”. Later werd 
deze hulpdienst uitgebreid naar heel 
Arnhem Noord en werd het Meldpunt 
Vrijwillige Thuishulp Arnhem 
genoemd.

Er waren interessante artikelen 
over de erfpacht in de wijk namens 
de commissie erfpacht Paasberg/
Alteveer. M.n. over het zogenaamde 
“generaal pardon” wat in 1984 door de 
gemeente werd aangeboden. Ik ben 
zelf eigenlijk wel benieuwd hoeveel 
huiseigenaren in 2023 nog erfpacht 
betalen aan de gemeente…

Craneveer had een Foster Parents 
kind financieel geadopteerd: 
Nanang Yulianto (geboren op 
21-11-1976) en zijn familie in 
Kulon Progo op Java. Later kon er 
door wijkbewoners geschreven 
worden met Tabu-Salehe Rajabu in 
Disunyara in Tanzania. Hoe zou het 
daarmee gaan?

In het blad werd uitgebreid verslag 
gedaan van het jaarlijkse uitje van 
de gymclub en de later ook de 
ouderensoos. Leuke gezellige uitjes 
waarin gezellig samen zijn voorop 
stond.

Er werden ontzettend veel verhalen 
geschreven door “De buschauffeur” 
genaamd “uit de bus geklapt….”, ook 
afgewisseld met een vakantieversie 
“uit de boot geklapt”. Lange verhalen 
over reizen, wat hij meemaakte maar 
ook deed hij verslag van gesprekken 
met buurtbewoners en winkeliers in 
de wijken. De buschauffeur schreef 
maar liefst 30 jaar in het wijkblad! Er 
stond dan wel geen naam bij maar 
iedereen die het las wist dat dit van de 
hand van Jan Wammes kwam.  
Vanaf 1999 verschenen er ook stukjes 

van “De machinist” Wim Kusters. Hij 
schreef over de geschiedenis van de 
stoomlocomotief en treinen. Ook 
Co Wiggers schreef in het blad zijn 
“Memoires van een fietsenmaker”.  
Antoon van Hooff schreef stukjes 
over de dieren in het dierenpark en 
later volgde ook observaties van 
dieren door medewerkers van Burgers 
Dierenpark. 

In 1980 zag ik stukjes over “De 
geschiedenis van het ontstaan van 
de wijk Alteveer” door Ton Stempher. 
Hij schreef ook een stuk met een 
opsomming van straatnamen in 
de wijk in 1978. Dat werd later 
voortgezet door Maarten Brandt die 
in elk blad een artikeltje schreef over 
een muzikant of componist met een 
straatnaam in de wijk. Bijvoorbeeld 
over Hector Berlioz, Richard Hol, In 1973 werd besloten tot de 

oprichting van de vereniging De 
Craneveer. Ik zag in een oude 
Craneveer het bericht van een 
bloemlezing in de plaatselijke 
pers in het voorjaar van 1973: 
‘Te weinig vertier op Alteveer en 
Cranevelt’ en ‘oprichtingsvergadering 
gezelligheidsvereniging’ en ‘bewoners 
Alteveer en Cranevelt kunnen zich ’s 
winters uitleven’.  
In april 1973 stelde het comité met 
de heren Van Gelder, Groeneweg, 
Roosendaal, Wammes en Bravenboer 
enqueteformulieren op en verspreidde 
deze onder buurtbewoners. Er volgde 
een bijeenkomst in mei 1973 en er 
kwamen 130 buurtbewoners op af.  
Er werden statuten opgesteld. Volgens 
artikel 2 van de statuten heeft “de 
vereniging ten doel de bevordering 
van het onderling kontakt tussen de 
bewoners van de wijken Alteveer en 
Cranevelt te Arnhem met alle daartoe 
geëigende en geoorloofde middelen”.  
Deze doelstelling is door dhr. 
Bravenboer, één van de grondleggers 
van de Craneveer, eens weergegeven 
als “Craneveer als een instrument 
om eenzame en afgesloten mensen 
in onze wijken uit hun isolement te 
verlossen”. 

Tijdens de eerste algemene 
ledenvergadering kreeg de 
vereniging de naam “Craneveer”(een 
samenvoeging van Cranevelt en 
Alteveer). De tekening op de omslag 
van de wijkkrant bestond de eerste 
jaren uit “een potje met een veer” van 
dhr. E. van Gelder. In 1975 volgde de 
tekening van de kraan met veer door 
Jan Willem Hesselink.

Het is mooi om de bladen door te 
pluizen. In het wijkblad vond ik 
door de jaren heen veel puzzels, 
tekeningen, cryptogrammen, 

kleurplaten, oproepjes, 
bridgeproblemen en leuke recepten. 
En behalve uitnodigingen voor 
algemene ledenvergaderingen, 
begrotingen en financiële 
verantwoordingen van de recreatieve 
vereniging Craneveer met soms 

een noodzaak tot verhoging van 
contributie, stond er veel te lezen over 
alle activiteiten en sporten waar je aan 
mee kon doen in de wijken. 
En natuurlijk was er ook aandacht voor 
winkels die van eigenaar veranderden, 
fusies en overlijdens in de wijk.

In heel wat jaren is het blad 
opgevrolijkt met mooie tekeningen 
van Jop Burlage. Dit stuk met 
terugzien op zoveel jaargangen 
Craneveer wordt ook “opgeleukt” met 
tekeningen van haar hand.

Ik heb mij verbaasd over de leuke 
en bijzondere activiteiten die in de 
wijk in de loop der jaren werden 
aangeboden. Naast de sporten zoals 
badminton, volleybal, gymnastiek, 
tafeltennis en voetbal waren er ook 
mogelijkheden van taallessen, bridge, 
klaverjassen en biljarten. En voor de 
jongeren een jongerensoos en disco. 
De eerste kinderkledingbeurs werd 
georganiseerd in 1977. 
Er waren bijzondere activiteiten of 
cursussen zoals:   
chinees bloemschikken, origami 
vouwen, papierknippen, poppen 
maken, naaicursus kinderkleding 
maken, ritmisch ballet, 
reanimatiecursussen, kookles “de 
kip en het ei”, blokfluitles, ritmiek,  
bonsaicursus, geheugentraining, 
cursus bloemschilderijtjes maken, 
cursus eieren versieren, cursus textiele 
werkvormen, volksdansen voor 55+, 
cursus “corn dolly vlechten”.

Er werd in de wijk veel georganiseerd. 
Zoals een feestweek in mei 1976 met 
“gelegenheid om een dansje te maken 
en zelf saté’s te roosteren”. Verder in die 
feestweek allerlei sporten, een open 
bridge-avond, een disco-avond voor 

OUDE 
CRANEVEERS 
DOORPLUIZEN... door Astrid de Winther

Een jubileumeditie vanwege 50 jaar Craneveer – maar wat zet 
je daarin? Wat is interessant en hoe kunnen we terugkijken? 
Ik koos ervoor om stapels oude Craneveers door te kijken en 
daar een impressie van te geven.  In dit artikel probeer ik een 
overzicht te geven van opvallende zaken uit de bladen met 
bijpassende tekeningen uit die tijd (vanaf 1973 tot ong. 2000). 



door Bas Groenweg

Met de recreatieve vereniging bestaat ook het blad 
Craneveer 50 jaar. Ter gelegenheid daarvan drukt 
de redactie het allereerste nummer, jrg. 1 nr. 1 uit 
1973, nog eens in zijn geheel af. De redactie heeft mij 
gevraagd daarbij een voorwoord te schrijven, want ik 
sta in dit eerste nummer als penningmeester vermeld 
en woon een halve eeuw later nog steeds in goede 
gezondheid met dezelfde echtgenote in hetzelfde huis 
in onze geliefde wijk. 
Van de andere bestuursleden die in dit nummer 
genoemd worden, weet ik dat Arie Bravenboer en Enno 
van Gelder zijn overleden. De dames Nauta, Van Veen 
en Lenskes wonen al lang niet meer in de wijk en ben 
ik uit het oog verloren. Bij G. Dijkstra heb ik geen beeld 
meer. 

Een halve eeuw terugkijken lijkt op omzien naar een ver 
verleden, maar tegelijkertijd denk je: ”Wat vloog de tijd 
toch snel voorbij.” Nog steeds steken de rode daken mooi 
af tegen het groen, nog steeds is er niets veranderd aan het 
patroon van straten, tuinen en plantsoenen, het is allemaal 
nog zo herkenbaar.
Maar onmiskenbaar is er veel veranderd in die tijd. 
De televisieantennes op de daken hebben plaatsgemaakt 
voor zonnepanelen en daar zit een hele wereld van 
ontwikkelingen achter. Ook de leefomstandigheden 
waren in die tijd anders dan nu. Gezinnen waarin de man 
werkte en vrouw huisvrouw was, waren in 1973 nog de 
norm en van één inkomen kon men goed rondkomen. 
Het leven was minder jachtig. De sfeer in de buurt was 
gemoedelijk. Gemeenschapszin was vanzelfsprekend en de 
individualisering was nog maar net begonnen. 
Voor het verenigingsleven was dat een gunstige tijd. 
Men sloot zich graag aan bij een groep en beleefde daar 
saamhorigheid. Ook bestuursleden voor de vereniging 
waren in die tijd niet heel moeilijk te vinden.  
Uit de respons op de enquête in dit eerste nummer blijkt 
wel dat er een grote behoefte was om in ontspannen sfeer 
met buurtgenoten in contact te komen. Vooral omdat 
het bij Craneveer niet ging om de prestatie, maar om de 
recreatie, en omdat alle leeftijdsgroepen waren betrokken, 
werd het een succes. 
Aan de advertenties in het blad zie je af dat ook de 
commercie nog gemoedelijk was: papieren zakdoekjes zijn 
‘gemakkelijk om altijd bij de hand te hebben’. De ideale 
stomerij adviseert: ‘Laat regelmatig reinigen als uw kleding 
u lief is’. De slijterij bezorgt nog gratis aan huis en Co 
Wiggers en zonen ‘adviseren u gaarne over de aanschaf van 
de juiste fiets’.

Kranten boden nog volop stadsnieuws en via wijkgenoten 
Jan Wammes en Carel Otten, die beiden bij de krant 
werkten, kregen de oprichters van Craneveer volop 
aandacht in hun rubrieken.

In de afgelopen 50 jaar is de samenleving onmiskenbaar 
individueler, harder en jachtiger geworden.
Mensen worden steeds aangemoedigd het maximale uit 
hun eigen leven te halen, meestal via een hedonistische 
levenshouding. De reclameslogan ‘Alleen het beste is goed 
genoeg voor jou’, vat dat mooi samen. We hoeven er geen 
waardeoordeel over te geven, maar feit is wel dat mede 
hierdoor bijvoorbeeld het aantal echtscheidingen en 
vechtscheidingen enorm is toegenomen.  
De overheid heeft de laatste 40 jaar de mensen ook steeds 
meer aan hun eigen lot overgelaten. De problemen in de 
samenleving zijn mede daardoor groter en ingewikkelder 
geworden. Denk aan het klimaatprobleem, de zorg, de 
huizenmarkt, het onderwijs, de kloof tussen arm en rijk, 
om over de toeslagenaffaire en de aardgasproblemen in 
Groningen nog maar te zwijgen. 

Het is goed dat een aantal mensen in Nederland - en 
gelukkig ook in onze wijk - zich ervan bewust is dat 
deze problemen alleen vanuit een nieuw gevoel van 
gemeenschapszin - een visie op algemeen belang heet 
dat tegenwoordig - zijn op te lossen. Het is daarom mooi 
om te zien dat ook in deze wijk een aantal mensen zich 
inspant om meer te betekenen voor de gemeenschap en 
voor het behoud van een leefbare wijk. Denk aan de acties 
voor duurzaamheid en sociaal omzien naar elkaar, zoals 
bijvoorbeeld naar voren komt in de Buurtfabriek. 
Ik hoop dat er ook in de toekomst mensen te vinden 
zijn die bereid zijn plaats te nemen in het bestuur van 
de recreatieve vereniging en in de redactie van het blad 
Craneveer. 
Naar mijn idee is ons wijkblad na 50 jaar, ondanks alle 
digitalisering, nog steeds een onmisbare schakel in de 
communicatie tussen bewoners, de recreatieve vereniging, 
de wijkraad, de buurtfabriek en verder iedereen die bij 
onze wijk betrokken is.

Een halve eeuw
          terugkijken

50jaar

1973 - 2023

   Wijkblad van Cranevelt/Alteveer
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